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Dle slov Krásy pobírá příspěvek na péči v prvním stupni asi 105 tisíc lidí. "Je to ale velmi široká škála lidí, od 
třinácti až k osmnácti úkonům. A právě v té škále šesti stupňů je mnoho lidí, kteří už třeba potřebují úkonů 16, 17 
nebo 18. To jsou úkony, které je potřeba dělat denně. Člověk, který bude pobírat 800 korun, na takové služby 
nebude mít prostředky. V konečné fázi se těmto lidem výrazně zhorší životní podmínky," podotkl Krása. Vozíčkáři 
Dle slov předsedy Národní rady zdravotně postižených by měla být zpřísněná kontrola, především u posuzování 
přiznání příspěvku. "Obce mají obrovskou pravomoc v zákoně o sociálních službách. Mohou kdykoliv navštívit 
klienta v jeho bydlišti a zjistit, zda jsou mu služby řádně poskytovány. To, že kontrola není konána, není 
věcí jednotlivých lidí, ale státní správy," dodal Krása. "Jestliže státní správa přistupuje k řešení tohoto problému 
tím, že plošně sníží dávku, aniž by oddělila lidi, kteří potřebují menší počet služeb, a ty, kteří potřebují větší počet 
služeb, je to problém. Nejspravedlnější by bylo stanovit individuální příspěvek na péči," řekl Krása.  
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Klíčová slova: sociálních (2), služeb (2), službu (2), sociální  
Kolize pro superúřad 
 
Zákon o centrálním úřadu práce doputoval po hladkém schválení koaličními poslanci do Senátu. Tam na něj ale 
budou čekat komplikace. Senát s převahou jednoho hlasu ovládají sociální demokraté, a když se k nim přidají dva 
rudí senátoři, mohou prosadit cokoliv. Právě levicoví politici protestovali proti centralizaci 77 samostatných úřadů 
práce do jedné organizace nejvíce. "V situaci, kdy by vláda měla řešit vysokou nezaměstnanost, se zabývá 
organizační změnou, která systém rozhodí.  
Bude trvat měsíce, než se zase urovná," říká místopředseda senátu Zdeněk Škromach (ČSSD).  
Senátoři se zatím nerozhodli, jakou formu protestu vůči zákonu zvolí. Když jej jednoduše neschválí a vrátí do 
sněmovny, koaliční poslanci je svými 118 hlasy přehlasují. "Proto uvažujeme o předložení pozměňovacího návrhu, 
aby alespoň krajské pobočky jednotného úřadu práce získaly samostatnost a právní subjektivitu. Doufáme, že i 
mezi vládními poslanci by se mohli najít lidé, které bychom přesvědčili, aby pro tento návrh hlasovali," vysvětluje 
Škromach.  
 
OBECNÍ REGISTROVNY  
 
Zákon o jednotném úřadu práce předložila do dolní komory skupina koaličních poslanců na popud ministra práce a 
sociálních věcí Jaromíra Drábka. Dosavadních 77 samostatných úřadů působících v bývalých okresních městech 
nelze dle jeho mínění uřídit, a proto je chce sjednotit do jedné organizace s centrálou v Praze. "Díky tomu se 
zjednoduší správa agendy, a navíc nastavíme vyšší laťku služeb," zdůraznil tehdy ministr. Ředitele centrály, jež by 
měla zaměstnávat na šedesát lidí, by jmenoval ministr, stejně jako čtrnáct šéfů krajských poboček, které se mají 
stát základní jednotkou nové instituce. Tyto pobočky by měly svá kontaktní místa v takzvaných trojkových obcích, 
jichž je 226. Okresní úřady v dnešní podobě by zanikly. Proti návrhu se okamžitě zvedla kritika nejen od levicových 
politiků. Nesouhlasili ani dosavadní šéfové pracovních úřadů, odbory a zaměstnavatelé. Mezi ministerstvo práce a 
sociálních věcí a jednotlivé úřady práce se tím vloží podle nich jen další mezičlánek, kterým se omezí jejich 
akceschopnost. Kritizovali rovněž uspěchanost nápadu bez jakékoliv hlubší analýzy, co změny přinesou. Obávají se, 
že vymizí práce s nezaměstnanými v mikroregionech. Strategie se bude formulovat na krajích, v obcích půjde 
hlavně o registrovny lidí bez práce. "Aby byla aktivní politika zaměstnanosti cílená a účinná, musí mířit přímo k 
uchazečům. Musí se tedy uskutečňovat nejen celostátně, ale hlavně místně," zdůrazňuje jeden z ředitelů úřadů 
práce, který si v obavě ze ztráty zaměstnání nepřál být jmenován.  
 
ÚSPORY S OTAZNÍKEM  
 
Ministr Drábek tvrdí, že soustředěním úřadů do jedné instituce by se ušetřilo na provozních nákladech díky 
centralizaci obslužných činností, jako jsou nákupy energií či materiálů, IT oblast a personalistika. Hned v prvním 
roce činnosti má sjednocení vynést 175 milionů korun. S tím ovšem kritikové nesouhlasí a poukazují například na 
budoucí náklady spojené se sjednocením softwaru.  
Některé činnosti nové instituce by přitom na sebe měly převzít další orgány veřejné správy či soukromé firmy. 
Poslanci ve druhém čtení prosadili do normy nový paragraf, který umožňuje, aby si nezaměstnaní mohli některé 
agendy spojené s registrací na úřadech vyřizovat na pověřených kontaktních místech veřejné správy (EURO 51–
52/2010). Tuto službu jim ovšem budou pracovní úřady hradit. Pověřeným kontaktním místem by se ale mohla 
stát jakákoliv soukromá zprostředkovatelna práce. Někteří oponenti tak dokonce mluví o privatizaci veřejných 
služeb. Vzhledem k tomu, že aktivní politika zaměstnanosti se téměř výlučně hradí z evropských fondů, nebude 
jistě nouze o zájemce, kteří by chtěli tuto službu provozovat.  
 
MARCELA ALFÖLDI ŠPERKEROVÁ  
(marcela.alfoldi@euro.cz)  

 
Skóre:  0.80 
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Přeměna ústavů pro mentálně postižené 
 
Moderátor (Ota Gutwirth):  
Domovy pro mentálně postižené na Pardubicku a Chrudimsku budou nadále zlepšovat podmínky svých klientů. 
Počítá s tím probíhající přeměna ústavů v Rábech a Slatiňanech na komunitní typ služby takzvaného chráněného 
bydlení. Do roku 2014 by tak domov sociálních služeb na Chrudimsku mělo opustit víc jak 140 klientů, kteří budou 
žít ve speciálních dvojdomcích s pečovatelskou službou. Jak doplnil ředitel slatiňanského ústavu Miroslav Kubín, 
stavba objektů by měla začít už letos na podzim.  
 
Host (Miroslav Kubín, ředitel slatiňanského ústavu):  
Jedná se vlastně o rozbití těch tradičních velkých domů, jak to známe doposavad a vlastně jejich nahrazení domky 
rodinného typu. Tyhle domky budou rozmístěny na území tří měst, jedná se o města Slatiňany, Chrudim a 
Pardubice, no a každý ten domek bude mít pod jednou střechou dvě zcela samostatné domácnosti a v jedné té 
domácnosti bude žít od 4 do 6 uživatelů.  
 

 
Skóre:  0.87 
Název:  Rekonstrukci bývalé léčebny zaplatí Meziříčí z úvěru 
Zdroj:  Valašský deník 
Datum:  04.01.2011 
Str.:  3 
Zpracováno:  04.01.2011 04:25:46 
Náklad:  227957 
Ročník:  22 
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Rubrika:  VALAŠSKO 
Autor:  ALEXANDRA BURŠÍKOVÁ 
Odkaz:  http://www.vlp.cz/ cz/ vydavane-tituly/ regionalni-deniky/ 

denik-stredni-morava/ valassky-denik.html  
Jazyk:  cz 
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Identifikace:  VZWN20110104010011 
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Rekonstrukci bývalé léčebny zaplatí Meziříčí z úvěru 
 
Meziříčská radnice prozatím jede podle rozpočtového provizoria. Až do konce ledna  
 
Valašské Meziříčí – Jestli se obyvatelé Valašského Meziříčí těšili, že jim letos ve městě přibude řada nových staveb, 
budou zklamáni. Tamní radnice totiž hodlá peníze investovatdooprav. Zejména do rekonstrukce bývalé léčebny 
dlouhodobě nemocných, do silnic a chodníků, do hasičské zbrojnice, a pokud úředníci objeví nějaký vhodný dotační 
titul, pak také dorevitalizace sídlišť.  
 
Zatím ale městonemáschválený rozpočet. Ten zastupitelé přijmou až na konci ledna. "Do té doby se budeme řídit 
provizoriem," vysvětlil vedoucí finančního odboru radnice Zdeněk Studeník. Už nyní je ale jasné, že si město bude 
muset vzít úvěr. A to na přeměnu bývalé léčebny v dům sociálních služeb. Kapacita budovy, v níž sídlí také hospic 
Citadela, se nezmění. Zůstane zde dvaačtyřicet lůžek. Polovina jich zůstane hospici, který zde poskytuje sociální a 
zdravotní péči osamělým klientům propuštěným z nemocnicedodomácípéče. "Plánujeme, že zde soustředíme 
několik typů služeb," vysvětlila místostarostka DagmarLacinová.  
 
Druhou polovinu jich nově získá domov se zvláštním režimem, který se bude starat o lidi s demencí, případně po 
mozkovýchpříhodách.  
 
Kromě pobytových služeb počítá město také s deseti místy v denním stacionáři. "Dům sociálních služeb bude 
poskytovat také ambulantní a terénní služby, včetně domácí péče a osobní asistence," vysvětlila Lacinová. Jedna z 
největších investic tohoto roku bude z větší části financována z evropských dotací.  
 
Na stavební úpravy zhruba sto let staré budovy je v Regionálním operačním programu Střední Morava rezervováno 
téměřtřicetmilionůkorun. Ve Státním fondu životního prostředí jsou připraveny další zhruba tři miliony. Jedenáct 
milionů, které získá z úvěru, plánuje do domu sociálních služeb vložit radnice.  
 
Proměna léčebny dlouhodobě nemocných v dům sociálních služeb je první etapou projektu nazvaného Seniorpark. 
Obnova silnic a chodníků si vyžádají zhruba třináct milionů korun. Kam je radnice zacílí, není jisté. "Počkáme, až 
ztaje sníh a uvidíme, které cesty a chodníky vypadají nejhůře. Ty opravíme, řekl vedoucí odboru komunálních 
služeb Václav Chajdrna. Dalších pět milionů korun úředníci pošlou na rekonstrukci náměstí a výstavbu 
parkovištěnaSeifertově ulici.  
 
Osm milionů korun si vyžádá rekonstrukce hasičské zbrojnice. "Budova už nevyhovuje dnešnímu standardu, je 
nutné ji rozšířit tak, aby měli hasiči větší zázemí a aby se dovnitř vešel celý vozový park," vysvětlil starosta města 
Jiří Částečka.  
 
Jak to bude letos s obnovou sídlišť, není zatím jasné. Město čeká, zda se objeví nějaký vhodný dotační titul, z 
něhož by mohlo čerpat peníze. "Pokračovat v revitalizaci samozřejmě chceme. Je ale brzy se o tom bavit," 
poznamenal Částečka.  
 
S plány radnice souhlasí i opoziční zastupitelé. "To je to, co lidi nejvíce trápí," řekl například komunista Vladimír 
Místecký. "Opravu zbrojnice odkládáme deset let. A o rekonstrukci léčebny ani nemluvím.  
 
Už to mělo být dávno hotové," poznamenal Místecký.  
 
(ALEXANDRA BURŠÍKOVÁ)  
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Klíčová slova: sociální (5), Ústavu (2), péče (2), sociálních  
Královéhradecký kraj chce opravit dva domovy sociální péče za 100 milionů 
 
Hradec Králové - Královéhradecký kraj chce letos zahájit rekonstrukci domova důchodců v Černožicích na Hradecku 
a opravu a výstavbu domova v Teplicích nad Metují na Náchodsku. Náklady na obě stavby by měly přesáhnout 100 
milionů korun. Kraj chce v sociální oblasti také dokončit tři loni zahájené stavby v hodnotě několika desítek milionů 
korun. Informoval o tom Jiří Hošna z tiskového oddělení kraje.  
Podstatnou část peněz na nové stavby chce kraj získat od ministerstva práce a sociálních věcí. "Zahájení nových 
staveb tedy závisí do značné míry na tom, zda ministerstvo požadované dotace kraji poskytne," řekl náměstek 
hejtmana Vladimír Derner (KDU-ČSL), který má od začátku letošního roku na starosti sociální oblast. V Teplicích 
nad Metují se kraj rozhodl zřídit domov se zvláštním režimem pro lidi závislé na návykových látkách. Domov by 
měl být s kapacitou 49 klientů jediným takovým pobytovým zařízením v kraji. Náklady na jeho výstavbu činí 43,5 
milionu korun.  
Další práce za asi 62,5 milionu korun by měly pokračovat v domově důchodců v Černožicích. Kraj by chtěl opravit 
stávající ubytovací objekt, který pochází z let 1926 až 1927. Po rekonstrukci zde vznikne 22 dvoulůžkových pokojů, 
což výrazně zlepší kvalitu bydlení seniorů, kteří zde nyní žijí ve troj až pětilůžkových pokojích. V Černožicích již kraj 
loni zahájil přístavbu nového ubytovacího objektu za více než 60 milionů korun. Stavbu dokončí letos. V létě by 
měla být hotová loni započatá rekonstrukce domova pro seniory ve Vrchlabí.  
U ní se náklady vyšplhají asi na 34 milionů korun. Do konce roku by kraj chtěl také dokončit zateplení objektu 
Ústavu sociální péče v Hajnici na Trutnovsku přibližně za deset milionů korun.  
Loni kraj do oprav a staveb v sociální oblasti investoval přes 220 milionů korun. Dokončil například dostavbu 
Domova důchodců v Albrechticích nad Orlicí na Rychnovsku či modernizaci Ústavu sociální péče v Chotělicích na 
Hradecku.  
 
(čtk)  
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Do DD se stále častěji vrací děti z náhradních a pěstounských rodin 
 
Moderátor (Anna Černá):  
Stále častěji se i v Dětském domově ve Znojmě setkávají vychovatelé s tím, že se jim po několika letech vrací jimi 
umístěné děti z pěstounských nebo náhradních rodin. Náhradní rodiče si s nimi prostě neví rady. Takových případů 
zaznamenali v minulých měsících hned několik. A proč se to stává? Má do budoucna šanci i myšlenka úplného 
zrušení dětských domovů a umisťování dětí jen do pěstounských rodin.  
Stále častěji se mluví o tom, že dětské domovy by se měly postupem času rušit, že by všechny tyhle děti měly 
přijít buď do rodin atd., zdá se tím, že máte plno, že to asi není ještě otázka dne, že to je všechno otázka 
budoucnosti?  
 
Host (Antonín Nachtnebl, ředitel DD Znojmo):  
Problém je v tom, že mnoho lidí, když si ty děti bere, tak je zvládá jako malé do věku 10, 11 let. A když potom ty 
děti se začnou projevovat problémověji, což je dáno vývojem, pubertou a i tím, že dost často reagují na to, že ty 
rodiče jsou pro ně cizí lidi, pozor, to je také celkem důležitá myšlenka, tak ony ty děti se potom s těmi problémy 
vracejí zase do domovů. Takže my tady máme dokonce i nejméně 3, 4 děti, měli jsme jich i 6, které ve 2 letech šly 
do pěstounské péče a pak jeden a postupně druhý, jedenáctý ze čtrnácti nám byl vrácen z rodiny jako 
nezvladatelný, takže ono to není tak jednoduché tato zařízení zavřít a dát všechno do rodin. Ale samozřejmě ta 
myšlenka, aby se co nejvíc děti dostalo do rodin, ta tady pořád je. Jakmile máme "volné" dítě tzn., kde ten rodič ho 
právně opustí, tak pokud to jen trochu jde, tak téměř každé dítě jsme dostali do pěstounské péče, takže je to 
každý rok jedno, dvě děti, které takto přecházejí původně do tzv. té předpěstounské, což trvá půl roku, rok, a 
pokud to jenom jde, tak samozřejmě do rodin.  
 
Moderátor (Anna Černá):  
Říkáte, že máte plno, tak jaké děti tady jsou?  
 
Host (Antonín Nachtnebl, ředitel DD Znojmo):  
Máme tady jednoho chlapce, kterému bude 18 a panenku jednu starší, jinak jsou tu děti do 10 let téměř. A jenom 
pro zajímavost, takže na tom návrší jsme úplně naplnění, nemůžeme už přijmout dítě, jsme rádi, protože i to 
dokazuje, že budova je využitá, využitelná, že to bylo dobře, že tady zůstala ta tradice, protože my jsme za 3 roky 
50 let v této budově, takže z toho pohledu jsme samozřejmě rádi, na druhou stranu nemohu být jako rodič dvakrát 
rád, že dostaneme 5 sourozenců v tomto věku z dětského centra, o něž se řádně rodina nestará, takže to je ta 
smutná stránka věci. My samozřejmě můžeme udělat mnohé, uděláme co můžeme pro ty děti, ale tu rodinu jim 
určitě nikdy nenahradíme. Jen za rok 2009 až 10 - školní rok, k nám celkem přišlo 21 dětí. 17 děvčat, 4 chlapci, 13 
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z dětského centra tady ve Znojmě. 3 přímo z rodiny, ostatní z diagnostických ústavů. 7 dětí jsme zase přemístili do 
jiných zařízení. Jedno děvče, 6 chlapců - 4 do výchovných ústavů, 2 do jiného DD, jeden do DD se školou, což je v 
podstatě také výchovný ústav pro děti do 15 let. Takže už to, že 4 šly do výchovných ústavů, což jsou děti, které 
jsou natolik problematické, že tady nemohou zůstat a řekl bych opravdu po vyčerpání všech možností to dítě 
asimilovat a dostat ho do tady toho prostředí to nešlo, takže potom skutečně už přes diagnostický ústav ty děti 
odcházejí do zařízení s přísnějším režimem, dá se říct.  
 
Moderátor (Anna Černá):  
Svědčí to o něčem, že ti rodiče jsou nezodpovědní nebo úřady se víc starají o to, v jakém prostředí rodiny žijí? O 
čem tohle svědčí?  
 
Host (Antonín Nachtnebl, ředitel DD Znojmo):  
Já si osobně myslím, že se docela ne dost dobře pracuje s těmi rodiči. Někdy, řekl bych, se i docela unáhleně děti 
odebírají z rodin. Já aspoň za tu dobu, co to dělám mám ten pocit. A někdy se do zařízení opravdu dostanou děti, 
které kdyby se lépe s rodinou pracovalo, tak by vůbec do toho zařízení přijít nemusely.  
 
Moderátor (Anna Černá):  
Tahle krutá doba pro mnohé rodiny, kdy opravdu se žije od výplaty k výplatě nebo rodiče bez zaměstnání jsou 
velmi sociálně slabí, jestli i tahle doba může za to, že ty DD jsou v podstatě plné. Myslíte si, že to s tím trochu 
souvisí?  
 
Host (Antonín Nachtnebl, ředitel DD Znojmo):  
Souvisí to určitě, a řekl bych hodně podstatě, protože jestliže ten rodič je bez práce dlouhodobě, tak většinou 
trošku sklouzává, že trošku začne šidit tu výchovu dětí. Je to jednoznačné. Můžeme říct, že takových snad 80 až 90 
% tady těch dětí je z těchto typů rodin, kde ta rodina začne zanedbávat tuto péči zejména taky z těchto důvodů, 
že začínají svým způsobem strádat.  

 
Skóre:  0.85 
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Zdroj:  ČT 1 
Datum:  05.01.2011 
Relace:  Události v regionech – Praha 
Pořadí:  11 
Zpracováno:  06.01.2011 05:47:35 
Autor:  Erik Knajfl 
Moderátor:  Jan Hrubeš 
Hosté:  Jiří Brýdl, Petr Krejčí, Michael Vacek 
Jazyk:  cz 
Oblast:  Televize 
Zkratka oblasti:  TV 
Zkratka zdroje:  TVT1 
Identifikace:  TVT120110105030010 
Klíčová slova: sociální (6), péči (4), sociálních (3), služeb (3), služby, sociálního  
O dost méně peněz na sociální péči 
 
Moderátor:  
Příspěvky na sociální péči budou letos výrazně nižší než loni. Týká se to jak příspěvku státního, tak krajského a 
individuálního. Obavy mají nejen ti, co péči poskytují, ale hlavně jejich zaměstnanci. Jak se snižování objemu 
peněz odrazí na péči o seniory si zatím nikdo netroufá odhadnout.  
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Autor:  
Příspěvky na sociální péči budou v tomto roce výrazně nižší. Pardubický kraj poskytne o téměř 5 milionů méně než 
loni. Individuální příspěvek na každého klienta se sníží až o 1200 korun a výrazně méně přispěje i stát.  
 
Jiří Brýdl /Koalice pro PK/, radní pro sociální oblast, Pardubický kraj:  
Ten příspěvek od státu na Pardubický kraj je o 35 milionů menší.  
 
Autor:  
Poskytovatelé sociálních služeb zažívají období nejistoty. Přesnou výši příspěvků pro tento rok zatím neznají. 
Připravují se ale na zlé časy. Platí stop stav na nákup veškerého vybavení, pořizují se jen nejzákladnější věci. 
Zaměstnanci se obávají snížení platů.  
 
Petr Krejčí, ředitel, Sociální služby města Pardubice:  
Řešíme pouze základní provozní potřeby a prostě až po po poskytnutí státní dotace můžeme vidět, jak ten rok bude 
v podstatě vypadat.  
 
Autor:  
Obavy neskrývají ani zaměstnanci největšího sociálního zařízení v Pardubicích.  
 
Michael Vacek, sociální pracovník, Domov pro seniory U Kostelíčka:  
Taková trošku panika jako propukla, no, protože vždycky je horší jako si zvyknout na těch míň peněz.  
 
Autor:  
Pardubický kraj už svolal schůzku všech poskytovatelů sociálních služeb.  
 
Jiří Brýdl /Koalice pro PK/, radní pro sociální oblast, Pardubický kraj:  
Budeme jednat s jednotlivými zřizovateli vlastně, jak z toho problému ven. Půjde o to, že tento rok bude muset být 
transformační.  
 
Autor:  
To znamená, že šetřit se bude více než v minulých letech. Poskytovatelé sociálních služeb se s vedením 
Pardubického kraje sejdou 17. ledna.  

 
Skóre:  0.83 
Název:  Ministerstvo: Nevyužíváte sociálního systému... 
Zdroj:  Liberecký deník 
Datum:  06.01.2011 
Str.:  1 
Zpracováno:  06.01.2011 03:58:22 
Náklad:  227957 
Ročník:  14 
Číslo:  4 
Podtitulek:  Doporučená obálka s úředním rozhodnutím: "Zákonem č. 347/2010 

Sb. v souvislosti s úspornými opatřeními Ministerstva práce a 
sociálních věcí se s účinností od 1. 1. 2011 snižuje částka..." 

Rubrika:  titulní strana 
Autor:  JANA ŠVECOVÁ 
Odkaz:  http://www.liberecky.denik.cz/  
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Ministerstvo: Nevyužíváte sociálního systému... 
 
Liberec – Úřední obsílka málokdy zvěstuje něco dobrého. V tomto konkrétním případě sdělila více než patnácti 
stovkám Liberečanů, kteří se starají o staré či postižené lidi, že namísto dvoutisícové částky dostanou u poštovního 
okénka napříště jen osm stovek. "O bratra se starat nepřestanu, starala jsem se dřív a zadarmo, budu mu 
pomáhat dál, ale přiznám se, že je to trochu šok. Ačkoliv vláda už tento krok dříve avizovala," říká dvaačtyřicetiletá 
paní Jiřina z Liberce. Její bratr trpí lehkou mentální retardací s příznaky autismu. Péče v tomto případě obnáší 
pravidelné vaření teplých jídel, ale zejména dohled nad bratrovou mini domácností v chráněném bydlení. Nad 
dodržováním určitého režimu a řádu. Jsou to zejména hodiny nekonečného a trpělivého vysvětlování základních 
úkonů, pomoc při vyřizování nejrůznějších úředních úkonů, doprovod při návštěvách lékaře,... A hlavně nekonečné 
opakování již řečeného. "Autisté stejně jako úplně malé děti potřebují pevný řád. Stačí, když v rámci pravidelného 
nákupu, který si bratr obstarává vždy ve stejný den, hodinu i stejném obchodě změním jednu položku. Musím 
znovu trpělivě pomáhat při získání těžce nabyté rovnováhy," říká žena. Bratr pobírá důchod v částce kolem pěti 
tisíc.  
 
...3  
pokračování ze strany 1  
 
Téměř celý jej pohltí náklady na bydlení v chráněném bytě. Zbývá mu výdělek z chráněné dílny, kde na částečný 
úvazek pracuje. Ten pokryje nejnutnější náklady na jídlo a dopravu. "Nedovedu si představit, že by si měl platit 
ještě služby, jako například dovážku teplého jídla od některé příspěvkové organizace, která tuto službu poskytuje," 
říká jeho sestra. Právě tím totiž příslušné ministerstvo zdůvodňuje krok, k němuž se odhodlával léta. Dvoutisícový 
příspěvek, který lidé v I. skupině postižení dostávali na péči se totiž podle jeho záměru měl vracet do systému v 
podobě nákupu služeb. "V této skupině je zhruba polovina klientů, kteří si snížení příspěvku "nezasloužili", protože 
ho opravdu celý vynaložili na nákup služeb, které vzhledem ke své omezené soběstačnosti potřebují. Zároveň ale 
je polovina klientů, kteří využili tento příspěvek například pouze na dovážku obědů a utratili tak zhruba 800-900 
korun měsíčně. A právě tato skutečnost dle mého názoru vedla zákonodárce ke snížení částky v I. stupni," říká 
vedoucí odboru sociální péče Statutárního města Liberec Jolana Šebková. "Ministerstvo licituje o stovkách, ale 
nikdo nemluví o tisících, kolik by tito lidé stáli v ústavní péči státu. A ty dva tisíce by si pečující zasloužili už jen na 
relaxaci a doplnění vlastních sil. Ten, kdo se o starého či postiženého člověka v rodině nestaral, neví, o čem to je," 
okomentovala situaci známá ženy, o níž je v úvodu řeč. Podle Jolany Šebkové je reakcí na tuto změnu hromadné 
podávání žádostí na změnu výše přiznaného příspěvku. "Jinými slovy klienti, kterým byl přiznán příspěvek na péči 
ve stupni I. , tedy lehké závislosti, doufají, že přehodnocením jejich zdravotního stavu by jim mohl být přiznán 
příspěvek na péči ve stupni II. , tedy středně těžká závislosti, kde výše příspěvku činí 4000 korun," říká vedoucí 
odboru. Nezastírá, že i v posuzování na skutečné potřeby postižených často narážejí pracovnice jejího rezortu na 
pohled revizních lékařů, kterým se často nezdá ani, že by měl být člověku s určitým postižením přiznán i třeba jen 
nejnižší stupeň péče.  
 
(JANA ŠVECOVÁ)  
 

 
Skóre:  0.89 
Název:  Ohlédnutí za rokem 2010 v Charitní pečovatelské službě 
Zdroj:  Kroměřížský deník 
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Ohlédnutí za rokem 2010 v Charitní pečovatelské službě 
 
Opět zde máme konec roku a v souvislosti s tím, bych ráda napsala pár řádků, jak si stojí Charitní pečovatelská 
služba Oblastní charity Kroměříž. Jen pro připomenutí, naše služba má za sebou již 16 let historie. V současnosti 
má dvě střediska a to větší v Kroměříži, menší pak v obci Kvasice.  
 
Pomáhat  
 
Smyslem naší práce je pomáhat seniorům, zdravotně a tělesně postiženým lidem s péčí o jejich osobu a 
domácnost. Často žádané úkony jsou nákupy, pochůzky, dovážky obědů a pomoc při osobní hygieně. Charitní 
pečovatelská služba zaměstnává 5 pracovnic v sociálních službách na plný úvazek a 2 pracovnice na DPP, které 
docházejí za péčí přímo do domácností našich uživatelů.  
Dále v pečovatelské službě pracuje sociální pracovnice, která vede veškerou administrativu uživatelů a pomáhá jim 
při vyřizování různých záležitostí na úřadech (vyřizování příspěvků, dávek, pomůcek..), vedoucí a sociální 
pracovnice v jedné osobě, která řídí chod služby. Mezi nezbytné osoby, které pracují v Oblastní charitě Kroměříž, 
patří paní ředitelka, ekonom a účetní. Denně je naše služba schopná postarat se až o 91 potřebných. Letos byla 
priorita naší služby vybavit středisko v Kvasicích, které bylo ve velice nevyhovujícím stavu. Náš cíl se nám zdařil, 
dnes je středisko vybaveno komfortním vybavením pro uživatele, kteří zde dochází především na pedikúry a zdejší 
pracovnice konečně mají odpovídající zázemí pro výkon jejich zaměstnání. V součinnosti s Obecním úřadem v 
Kvasicích jsme pořídili pedikérské křeslo, kancelářské židle, paraván, kancelářský nábytek a vymalovali jsme. 
Momentálně se ještě snažíme vylepšit vybavení střediska v Kroměříži. V pátek 26. listopadu jsme pro naše 
uživatele v Kroměříži uspořádali setkání. K perfektní atmosféře přispěl svou přítomností nový kněz z farnosti u 
Panny Marie v Kroměříži o. Vít Hlavica. Jsme velice rádi, že se tato tradice před třemi roky ujala a každý rok se na 
setkání velice těšíme. Letos poprvé jsme také uspořádali setkání pro uživatele Charitní pečovatelské služby v 
Kvasicích.  
Financování pečovatelské služby je z dotací, jako každý rok i letos největší část tvoří dotace z MPSV (2 021 000 
Kč), dále dotace ze Zlínského kraje (143 000 Kč), dotace OÚ Kvasice (40 000Kč), OÚ Lutopecny (5 000 Kč). 
Oblastní charita Kroměříž dostala na provoz všech svých služeb, které poskytuje (mimo pečovatelské služby také: 
ošetřovatelská služba, azylový dům pro matky s dětmi a sociálně aktivizační služby pro rodiny s dětmi, osobní 
asistence, sociální poradna, kontaktní centrum PLUS s terénním programem a Charitní dům pokojného stáří 
Cetechovice) ještě 950 000 Kč od OÚ Město Kroměříž.  
Závěrem mého příspěvku bych chtěla všem popřát v klidu a pohodě strávené svátky a do nového roku hlavně 
hodně zdraví a spokojenosti za celý kolektiv naší pečovatelské služby.  
 
(Radka Křupková, Vedoucí Charitní pečovatelské služby)  
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Výpověď pro ředitele domova. Upozornil na špatný nábytek? 
 
Zlínský kraj dal výpověď řediteli Domova pro seniory v Rožnově, kde spadly tři skříně na klientky zařízení a ženy 
skončily v nemocnici. Vedoucí ale údajně na špatně upevněný nábytek upozorňoval předem.  
 
ROŽNOV POD RADHOŠTĚM Třem ženám z Domova pro seniory v Rožnově pod Radhoštěm šlo o život. Spadla na ně 
nestabilní skříň a ženy skončily v nemocnici. Na případ jako první upozornila Česká televize.  
Má ale zajímavé pokračování. Vedoucí domova Stanislav Šenkýř totiž dostal výpověď s dvouměsíční výpovědní 
lhůtou, přestože podle informací MF DNES na technické problémy už dříve upozorňoval. Stalo se tak údajně během 
slavnostního otevření opraveného domova 6. prosince. Vedení Zlínského kraje, pod který domov spadá, to ale 
kategoricky popírá. "To si děláte legraci? Není to pravda. Kdyby to tak bylo, okamžitě bych se ptala vedoucího 
zařízení, jak je možné, že tam takové skříně jsou," reagovala Taťana Nersesjan, radní pro sociální věci.  
Právě ona se slavnostního otevření opravené části domova účastnila. "Pokud došlo k pochybení, postaráme se o to, 
aby byly vyvozeny důsledky a převzal někdo zodpovědnost," uvedla Nersesjan. Více událost nechtěla komentovat. 
"Potřebuji nejdřív vědět, k čemu tam přesně došlo. Nemám nic oficiálně v ruce, abych dokázala říct, kde se stala 
chyba," podotkla.  
Podle informací MF DNES se bude vedoucí domova pro seniory Šenkýř zřejmě proti výpovědi bránit a podá žalobu 
na neplatnost výpovědi. "Nemohu se k tomu vyjadřovat. Mám od ředitele zakázáno mluvit. Pokud bych to porušil, 
dostal bych okamžitou výpověď za hrubé porušení pracovní kázně," reagoval Šenkýř.  
Veškeré objednávky nábytku údajně vyřizovaly Sociální služby Vsetín. Jejich zřizovatelem je hejtmanství. Ředitel 
sociálních služeb Jaromír Navrátil včera nebral telefon a nereagoval ani na SMS. Lidé pracující v domově se pro MF 
DNES odmítli vyjádřit. "Pochopte, máme strach cokoliv říct," uvedl jeden z nich.  
První nehoda se stala večer 23. prosince. Klientka domova Ludmila Halamíčková se chystala ke spánku a otevřela 
skříň. A to neměla dělat.  
"Na maminku spadla skříň, která je vysoká a nestabilní, protože je z lehkého materiálu, těžiště má vysoko a není 
připevněna ke stěně pokoje," postěžovala si pro Českou televizi její dcera Ludmila Poláková. Té vadí i to, že i když 
její mamince slibovali hned po nehodě, že skříně okamžitě ukotví ke zdi, stalo se tak až poté, kdy skříň spadla na 
další ženy. "Kdyby byly skříně okamžitě zajištěny, mohlo se zabránit neštěstí," řekla Poláková. Její matka vyšla z 
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kolize jen s lehkými zraněními. Další ženy takové štěstí neměly. Zpod skříní jim museli pomáhat hasiči. Jedna z 
těchto žen byla dokonce hospitalizována. Kraj hodlá vyšetřit i fakt, zda nese za nešťastné události vinu firma, která 
nábytek dodala.  
 
(Daniela Čunková)  

 
Skóre:  0.83 
Název:  PROJEKT: Ústav Jinošov bude se zpožděním 
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Rubrika:  TITULNÍ STRANA 
Autor:  fm 
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Jazyk:  cz 
Oblast:  Regionální deníky - Kraj Vysočina 
Zkratka oblasti:  VV 
Zkratka zdroje:  VVNP 
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deník 
Klíčová slova: Ústavu (2), sociální, péče  
PROJEKT: Ústav Jinošov bude se zpožděním 
 
Velká Bíteš – Jenom o čtrnáct dnů déle, do 15. září 2012, by měla trvat transformace Ústavu sociální péče Jinošov. 
Stane se tak v souvislosti s některými změnami v projektu. V rámci úprav má být přetvořena koncepce ústavu z 
velkokapacitního zařízení na domácnosti rodinného typu s maximálním počtem šesti zdravotně postižených lidí v 
jednom bytě. "Změny nejsou tak podstatné, jde jen o úpravu některých nákladů a mírné zmenšení vykupovaného 
pozemku ve Velké Bíteši," řekl ke změnám náměstek hejtmana Vladimír Novotný.  
 
(fm)  
 

Skóre:  0.80 
Název:  Úřad vyzývá: Nebojte se přiznat, že jste Romové 
Zdroj:  Moravskoslezský deník 
Datum:  07.01.2011 
Str.:  1 
Zpracováno:  07.01.2011 04:23:18 
Náklad:  227957 
Ročník:  11 
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Číslo:  5 
Podtitulek:  Kolik vlastně v Ostravě žije Romů? To se pořádně neví. Při posledním 

sčítání se k romské národnosti přihlásilo v Ostravě jen 687 lidí. 
Rubrika:  Titulní strana 
Autor:  IVA HAVLÍČKOVÁ 
Odkaz:  http://www.moravskoslezsky.denik.cz/  
Jazyk:  cz 
Oblast:  Regionální deníky - Moravskoslezský kraj 
Zkratka oblasti:  VS 
Zkratka zdroje:  VSWD 
Identifikace:  VSWD20110107010000 
Klíčová slova: sociální, služby, služeb  
Úřad vyzývá: Nebojte se přiznat, že jste Romové 
 
Deník zaujalo  
 
Ostrava – Přiznat se svou národnost Romové bojí. To je hlavní důvod, proč to při posledním sčítání lidu, domů a 
bytů před deseti lety uvedla do formuláře jen hrstka z nich.  
Negativní zkušenost s evidencí si Romové nesou už z minulosti, zejména z doby druhé světové války. Ochotu 
přiznat se ke své národnosti nemají ani dnes.  
"Ty obavy tady stále jsou. Vždycky totiž tady byla nějaká skupina, která ohrožovala Romy," říká Lýdia Poláčková, 
koordinátorka pro romskou menšinu Magistrátu města Ostravy. Údaj o národnosti je sice ve formuláři na sčítacím 
listu osoby nepovinný, přesto je podle Úřadu vlády České republiky i neziskových organizací důležité, aby ho tam 
Romové vyplnili. Mimo jiné také proto, že toto číslo bude mít vliv na rozdělování peněz z nejrůznějších grantů 
Evropské unie – třeba na podporu vzdělávání, zlepšení podmínek na bydlení či na zřízení nových pracovních míst 
pro Romy. Donedávna při podávání žádostí o podporu z Evropské unie platil údaj, že na Ostravsku žije dvacet až 
třicet tisíc Romů. Letos v únoru ale byla provedena studie, podle které se zjistilo, že ve vyloučených lokalitách žije 
šest tisíc Romů. Kolik dalších Romů v Ostravě žije, těch dobře integrovaných, kteří nevyužívají sociální služby, se 
nezjisťoval.  
"Všechny neziskové organizace se odvolávaly na to, že tu žije až třicet tisíc Romů. Tím vždycky zdůvodňovaly ty 
své žádost. A najednou jsme po té studii zjistili, že v těch vyloučených lokalitách, tedy tam, kdy ty neziskové 
organizace pracují, jich není až tolik. Je to rozdíl, třicet tisíc a šest tisíc. Takže určitě to sčítání na to bude muset 
mít vliv," konstatovala Poláčková. Přihlásit se k romské národnosti může mítproRomyi další výhody.  
 
Pokračování na straně 3  
 
Pokračování ze strany 1  
 
Například obec, kde se přihlásí minimálně deset procent obyvatel k příslušnosti k některé národnostní menšině, 
zřídí výbor pro menšiny. A Romové či jiné menšiny v nich budou mít zástupce a mít tak v obci určitý vliv.  
Spolu se sčítacími komisaři proto letos budou do vybraných oblastí chodit i romští asistenti a budou se snažit na 
Romy působit a vysvětlovat jim, v čem to pro ně může být výhodné. "Bude to ale těžká práce přesvědčit je, aby 
tam tu národnost napsali," míní Poláčková. Historicky poprvé se letos budou sčítat lidé bez domova.  
A tady má Moravskoslezský kraj další specifikum. Je tu totiž vůbec největší počet azylových domů. Lidé bez 
domova se sice čas od času někdo pokouší sečíst, žádné údaje se ale o nich nezjišťují. "Teď budeme moci zjistit 
jejich vzdělanostní strukturu, věkovou a národnostní strukturu.  
Umožní nám poznat, kdo vlastně jsou a důvody, proč do tohoto stavu padají," konstatoval na včerejší tiskové 
konferenci Jiří Drastík, prezident Sdružení azylových domů v České republice.  
Dodal, že v Ostravě žije v současné době podle hrubého odhadu přibližně patnáct set bezdomovců. Sčítat se budou 
ale jenom ti, kteří využívají alespoň služeb nízkoprahových denních center, kam se chodí umýt a najíst.  
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Další podrobnosti k celorepublikovému sčítání přinese zítřejší Deník.  
 
(IVA HAVLÍČKOVÁ)  

 
Skóre:  0.77 
Název:  Janský: Nejsme zařízení za trest, ale pro pomoc dětem a rodinám 
Zdroj:  Hradecký deník 
Datum:  07.01.2011 
Str.:  3 
Zpracováno:  07.01.2011 04:11:13 
Náklad:  227957 
Ročník:  20 
Číslo:  5 
Rubrika:  HRADECKO 
Autor:  MARTIN ČERNÝ 
Odkaz:  http://hradecky.denik.cz/  
Jazyk:  cz 
Oblast:  Regionální deníky - Hradecký a Pardubický kraj 
Zkratka oblasti:  VH 
Zkratka zdroje:  VHHK 
Identifikace:  VHHK20110107010008 
Klíčová slova: transformaci, služeb, služby, sociálně  
Janský: Nejsme zařízení za trest, ale pro pomoc dětem a rodinám 
 
Hradec Králové – Dětský diagnostický ústav včera otevřel dveře pozvaným hostům, s nimiž probíral především 
aktuální transformaci ústavních zařízení. Do budoucna však hodlá uspořádat i den otevřených dveří pro veřejnost. I 
když s určitými omezeními vyplývajícími z typu zařízení.  
"Rádi bychom, aby diagnostický ústav nebyl vnímán jen jako pasťák nebo restriktivní zařízení sloužící dětem, které 
mají závažné problémy a jsou zde umístěny na základě rozhodnutí soudu. Chceme se představit jako zařízení, 
které nabízí celý komplex propojených služeb.  
Nejsme zařízení za trest, ale pro pomoc dětem a jejich rodinám," prohlásil ředitel ústavu Pavel Janský. Dětský 
diagnostický ústav hodlá postupně rozšiřovat své služby, nově nabízí třeba dobrovolné pobyty v samostatné 
skupině, chce zřídit krizová lůžka pro děti a podobně. Plná kapacita diagnostického ústavu v Plotištích je 48 dětí, 
avšak jejich počet se v průběhu roku mění. Nyní jich je zde umístěno kolem třiceti, ovšem například koncem 
školního roku kapacita nestačí. Případné rozšíření ústavu však podle ředitele není cestou správným směrem. 
Stávající systém ústavní péče je totiž kritizován pro velký počet dětí. "Chceme nabídnout alternativu," plánuje 
Pavel Janský. "Doufám, že se nám v rámci pilotního projektu podaří ve spolupráci s orgány sociálně právní ochrany 
snížit počet dětí umisťovaných do ústavní péče," dodal. Součástí dne otevřených dveří bylo vystoupení kouzelníka 
Miloše Malého, známého z finále nedávné televizní talentové soutěže. "Část programu nazkoušel s dětmi," kvitoval 
zástupce ředitele ústavu Jiří Maléř.  
 
(MARTIN ČERNÝ)  

 
Skóre:  0.93 
Název:  Dobříš posílí služby o půl milionu korun 
Zdroj:  Příbramský deník 
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Dobříš posílí služby o půl milionu korun 
 
Město Dobříš vytvořilo novou kapitolu v rozpočtu pro sociální oblast. Celková částka 415 tisíc korun podpoří sociální 
a návazné služby určené dobříšským obyvatelům. O dotaci mohou požádat poskytovatelé sociálních služeb a další 
subjekty poskytující návazné služby napomáhající sociální integraci. Výzva k podání žádosti o dotaci z této kapitoly 
a podmínky budou zveřejněny 10. ledna na městských webových stránkách www.mestodobris.cz. Žádosti bude 
možné podávat do 4. února.  

 
Skóre:  0.94 
Název:  Cheb chce pro problémové rodiny nové sociální služby 
Zdroj:  Právo 
Datum:  11.01.2011 
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Náklad:  129924 
Ročník:  19 
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Rubrika:  Západní Čechy 
Autor:  Martin Polák 
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Oblast:  Celostátní deníky 
Zkratka oblasti:  DC 
Zkratka zdroje:  DCPR 
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Klíčová slova: služby (5), sociální (4), sociálně, sociálních, sociálního  
Cheb chce pro problémové rodiny nové sociální služby 
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Na chebském sídlišti Zlatý Vrch by mohly od poloviny roku začít fungovat nové sociální služby určené převážně 
problémovým rodinám a sociálně slabým skupinám. Radnice by kvůli tomu nechala zcela zrekonstruovat tamní 
bývalý kulturní dům.  
"Cheb má jedinečnou příležitost na sídlišti Zlatý vrch vyřešit dva problémy najednou. Prvním je chátrající kulturní 
dům na Malém náměstí a druhým je narůstající počet problémových rodin, které se v poslední době přistěhovaly na 
sídliště," vysvětlil záměr města místostarosta Chebu Vladimír Hartmann (ČSSD) s tím, že vznikající problémy na 
sídlišti je nutné řešit.  
"Názory, že místo sociálních pracovníků je třeba zaměstnat více policistů, považujeme za krátkozraké. Pouze 
represe problémy nevyřeší," poznamenal.  
Cheb má teď šanci na projekt získat prostřednictvím Evropského sociálního fondu a ministerstva práce celkem až 
45 miliónů korun. Jednalo by se o stoprocentní dotace, takže město by plánovaná akce nestála ani korunu.  
"Rekonstrukce objektu by přišla asi na 20 miliónů korun. Dalších 25 miliónů korun by stály samotné sociální 
služby," uvedl Hartmann.  
Služby budou zřejmě provozovat neziskové organizace. "Počítáme s tím, že do výběrového řízení na jejich 
poskytování se přihlásí organizace, které v Chebu již působí," poznamenal místostarosta. Bývalý kulturní dům by 
měl po opravách nabídnout nejen zázemí a kanceláře pro sociální služby, ale především nízkoprahové centrum pro 
mládež. Děti by tam pak v rámci nejrůznějších aktivit mohly trávit volný čas.  
S uvedením centra do provozu, v případě, že Cheb bude úspěšný a dotace získá, se počítá v průběhu příštího roku. 
Terénní sociální služby, hlavně raná péče pro děti do sedmi let, by mohly sloužit už v polovině tohoto roku.  
 
Regionální mutace| Právo - Plzeňský kraj  

 
Skóre:  0.80 
Název:  Ve dvou domovech žije téměř dvě stě seniorů 
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lidi s Alzheimerovou chorobou a dalšími druhy demencí 
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Ve dvou domovech žije téměř dvě stě seniorů 
 
Strakonice – Pod hlavičkou městského ústavu sociálních služeb Strakonice fungují ve městě dva domovy pro 
seniory, a to v ulici Rybniční a v ulici Lidická.  
Domov pro seniory v ulici Rybniční má v současné době kapacitu 120 lůžek, ta je víceméně plně obsazená. Většina 
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pokojů je jednolůžkových se samostatným sociálním zařízením. Podle informací vedoucí Magdaleny Klečkové 
zaměření domova plně odpovídá určené cílové skupině. Tou jsou senioři se sníženou soběstačností a dlouhodobě 
nepříznivým zdravotním stavem, kteří jsou při péči o vlastní osobu závislí na pomoci nebo dohledu jiné osoby. 
"Žádné specializované oddělení pro lidi, kteří vyžadují zvýšenou péči, tady ale nemáme," dodala.  
V současné době se na Rybniční už organizačně začínají chystat na vznik nového oddělení určeného pro lidi s 
Alzheimerovou chorobou a dalšími druhy demencí. Šestnáct lůžek tohoto oddělení sníží zbývající kapacitu domova 
na 104 lůžek.  
Svým zaměřením se nijak neliší Domov pro seniory v ulici Lidická. Podle vedoucí Hany Petrovcové jsou podmínky 
zhruba stejné. "Jde spíše o to, čemu ten člověk dává přednost. Zda klidnějšímu prostředí na okraji města, nebo 
spíše centru, kde si zase může dojít do města, pokud mu ještě zdraví slouží," zmínila se.  
Víc než tři roky tam žije také téměř jedenadevadesátiletá Marie Keseldorferová. "Jsem tu naprosto spokojená. 
Vyhovuje mi jak prostředí, tak lidé i personál," řekla žena, která převážnou část života prožila ve Strakonicích.  
V Domově pro seniory v ulici Lidická je v 51 pokojích celkem 70 lůžek. Převažují jednolůžkové pokoje, kdy dva mají 
vždy společné sociální zařízení. Až na výjimky bývá kapacita zcela naplněná. V obou strakonických domovech je o 
seniory postaráno nejen po materiální stránce. Na každý měsíc je naplánovaný program zahrnující nejrůznější 
rukodělné činnosti či jen posezení  
 
(JANA ŠTROBLOVÁ)  

 
Skóre:  0.80 
Název:  Výplata dávek na jediném místě 
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Relace:  Události, komentáře 
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Moderátor:  Jakub Železný 
Hosté:  Jaromír Drábek, Yvona Jungová, Milan Štěch, Martin Potůček 
Jazyk:  cz 
Oblast:  Televize 
Zkratka oblasti:  TV 
Zkratka zdroje:  TVT8 
Identifikace:  TVT820110112050003 
Klíčová slova: sociální (26), sociálních (26), sociálního (2), služeb (2)  
Výplata dávek na jediném místě 
 
Moderátor:  
Čerpání sociální podpory od státu by mělo být jednodušší a průhlednější. To si od nové koncepce sociální politiky 
slibuje vedení ministerstva práce v čele s Jaromírem Drábkem. Ten právě dnes představil změny, které by podle 
jeho představ měli začít platit už od příštího roku.  
 
Autor:  
Od roku 2012 by lidé měli žádat o sociální dávky už jen na úřadech práce. Vyplňovat by měli jedinou žádost a 
obsluhovat by je měl stále stejný úředník. I to je součástí reformy, kterou plánuje ministr práce a sociálních věcí 
Jaromír Drábek. Výše příspěvků se reforma nedotkne, měla by zjednodušit jejich čerpání. Zacílit je na ty, kteří je 
skutečně potřebují a také zefektivnit práci úředníků. Nově by už lidé nemuseli žádat o 18 různých dávek u třech 
rozdílných institucí.  
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Jaromír Drábek /TOP 09/, ministr práce a sociálních věcí:  
Zvláště v tom případu osob zdravotně postižených nebudou muset objíždět tři různá pracoviště.  
 
Autor:  
A zdravotně postiženým chce ministerstvo ulevit i jinak. Teď si vyřizují hned několik příspěvků na mobilitu, tedy 
ulehčení pohybu mimo domov. Podle reformy by se všechny sloučily do jediné dávky. Tíha reformy dopadne 
především na úřady práce.  
 
Yvona Jungová, ředitelka, Úřad práce Ostrava:  
Samozřejmě pracovníci, kteří s těmi dávkami pracují, udělají všechno proto, aby tady tyto změny na klienty 
dopadly co nejméně. A my už se s tím popasovat budeme muset.  
 
Autor:  
Podle ministra úředníkům natolik ubude papírování, že s přijímáním nových se nepočítá. Právě naopak. Někteří by 
mohli změnit působiště.  
 
Jaromír Drábek /TOP 09/, ministr práce a sociálních věcí:  
Všechny ty pracovníky, které ušetříme a měli by to být skutečně stovky pracovníků, budeme převádět na kontrolní 
úseky.  
 
Autor:  
Kontroly chce Drábek zaměřit především na nelegální zaměstnávání a počítá i s desetinásobným zvýšením pokut. 
Na tom se shodne i s opozicí. Ta se ale obává, jak nárůst agendy úřady práce zvládnou.  
 
Milan Štěch /ČSSD/, předseda Senátu, Studio ČT24, 12.1.2011:  
Když to budou dělat úřady práce, tak nebudou znát ty klienty, ty občany. Ta znalost toho prostředí bude daleko 
menší, takže aby výsledek nebyl, že tam těch úniků a neoprávněného čerpání bude daleko více.  
 
Autor:  
Ministerstvo své záměry přepíše do paragrafu do konce února, koncem března by je měla projednat vláda.  
 
Moderátor:  
No a hosty jsou, ministr práce a sociálních věcí Jaromír Drábek z TOP 09. Dobrý večer.  
 
Jaromír Drábek /TOP 09/, ministr práce a sociálních věcí:  
Dobrý večer.  
 
Moderátor:  
A také Martin Potůček, který je předsedou odborné sociální komise sociální demokracie, pane profesore, dobrý 
večer i vám.  
 
Martin Potůček, předseda odborné komise ČSSD, Centrum pro sociální a ekonomické strategie FSV UK:  
Dobrý večer.  
 
Moderátor:  
Pane ministře, proč má být méně dávek?  
 
Jaromír Drábek /TOP 09/, ministr práce a sociálních věcí:  
Protože ten systém dnes je velmi složitý. Dnes vyplácáme 18 typů dávek, které se vyplácejí ze tří různých institucí. 
A tak jak bylo řečeno, ten systém je administrativně, ale i finančně velmi náročný a zároveň pro klienty velmi 
nepřívětivý. Protože se musí obracet na tři různé instituce, pokud potřebují pomoc od státu.  
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Moderátor:  
Pane profesore, formálně ta cesta, kterou volí ministerstvo práce a sociálních věcí, tedy řekněme cesta 
zjednodušování toho systému. Je cestou správnou, podle vás?  
 
Martin Potůček, předseda odborné komise ČSSD, Centrum pro sociální a ekonomické strategie FSV UK:  
Na to se těžko odpovídá jednoznačně. Poněvadž mnohé z těch návrhů jsou teprve ve stádiu příprav. V každém 
případě bych ale doporučil před plošným zavedením takové poměrně důležité a náročné změny je nejprve 
experimentálně odzkoušet třebas v jednom okrese nebo v jedné…  
 
Moderátor:  
Otázka je jak by tohle legislativně mohlo být ošetřeno, pane profesore, jestli by to vůbec šlo?  
 
Martin Potůček, předseda odborné komise ČSSD, Centrum pro sociální a ekonomické strategie FSV UK:  
No to se samozřejmě dělá ve světě…  
 
Moderátor:  
Ve světě, ano, ale jestli by to šlo u nás?  
 
Martin Potůček, předseda odborné komise ČSSD, Centrum pro sociální a ekonomické strategie FSV UK:  
Já myslím, že ano, při troše dobré vůle.  
 
Moderátor:  
Ten nový systém se nemá týkat úrovně sociální státní podpory a sociální sítě. Mimochodem v téhle souvislosti je 
dobré připomenout, že ten odborný výraz sociální síť vskutku nemá moc společního s tím pro co se dnes, Bůh ví, 
proč užívá. Ale vážně, pane profesore, objem sociální podpory se nemá snižovat. S tím by tedy sociální demokracie 
neměla být problém. Protože to je myslím si zásadní věc.  
 
Martin Potůček, předseda odborné komise ČSSD, Centrum pro sociální a ekonomické strategie FSV UK:  
No, sociální demokracie má problém s celkovou úrovní té pomoci a podpory, poněvadž ta je výrazně nižší, než by 
byla skutečně objektivní potřeba mnoha občanů.  
 
Moderátor:  
Zůstaňme u těchto návrhů. A naopak, když jsme u snížení peněz, tak vy tvrdíte, že by se mělo těmito změnami 
ušetřit. Kolik? Jak to máte spočítáno, pane ministře? Na kolik to máte spočítáno?  
 
Jaromír Drábek /TOP 09/, ministr práce a sociálních věcí:  
Ty administrativní náklady by skutečně měli být mnohem nižší, když si vezmeme, že se bude ta agenda řešit pouze 
na jednom místě, místo na třech místech paralelně. Že se bude zpracovávat jenom jedna žádost místo několika 
žádostí, které se vyhodnocují…  
 
Moderátor:  
Dobře, promiňte, máte to kvantifikováno, o kolik by měl třeba stát ušetřit?  
 
Jaromír Drábek /TOP 09/, ministr práce a sociálních věcí:  
My chceme v každém případě ty lidi, které ušetříme na agendě, kterou dnes musejí vykonávat převést, tak jak bylo 
řečeno v tom úvodním příspěvku na jinou agendu, která souvisí s kontrolou zejména nelegálního zaměstnávání a 
zneužívání sociálních dávek…  
 
Moderátor:  
Promiňte, k tomu se dostaneme, mě zajímá, o kolik stát ušetří, o kolik stát ušetří?  
 
Jaromír Drábek /TOP 09/, ministr práce a sociálních věcí:  
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Výsledné číslo je nula, protože ty lidi, kteří nebudou potřeba pro tu agendu, tak budou pověřeni jinými úkoly…  
 
Moderátor:  
Čili není výsledkem ušetření nějaké…  
 
Jaromír Drábek /TOP 09/, ministr práce a sociálních věcí:  
Ne, výsledkem tohoto kroku není úspora, ale jsou nepřímé efekty, protože tím, že posílíme kontrolu, tak velmi 
výrazně omezíme šedou ekonomiku. A přesuneme ty pracovníky, kteří dneska jsou účastni v šedé ekonomice do 
standardní ekonomiky. Tedy budou odvádět daně, sociální pojištění, zdravotní pojištění…  
 
Moderátor:  
Tím nepřímím efektem by tedy mělo být snížení administrativy. Vy si slibujete hodně od sjednocení výplatních 
míst. Připomeňme to, co bylo už v té reportáži řečeno, že by nově ty dávky měly být vyplaceny pouze na úřadech 
práce. Ale jak zajistíte, aby to ty úřady zvládly? Ono to v té reportáži bylo naznačeno, paní úřadu práce říkala – no 
budeme se s tím muset nějak popasovat. Mluvíte-li o menší administrativě, tak ale právě tyhle úředníky čeká určitě 
více administrativy.  
 
Jaromír Drábek /TOP 09/, ministr práce a sociálních věcí:  
Nečeká je více administrativy a já…  
 
Moderátor:  
Možná víc práce…  
 
Jaromír Drábek /TOP 09/, ministr práce a sociálních věcí:  
Ne, a já dám jednoduchý příklad. Dnes např. pro účely tří různých typů dávek jsou potřeba tři různé lékařské 
posudky a tři úředníci se zabývají zpracováním tří paralelních žádostí, které od roku 2012 budou součástí jedné 
žádosti s jednou přílohou. Tzn., té práce skutečně velmi výrazně ubude.  
 
Moderátor:  
Pane profesore Potůčku, jsou podle vás úřady práce správným distributorem sociální pomoci státu směrem k 
občanům?  
 
Martin Potůček, předseda odborné komise ČSSD:  
To je velmi dobrá otázka. Já když jsem se seznámil s tím podkladem Ministerstva práce, tak první z otazníků, který 
mě napadl, bylo, kde zůstává ta tradiční funkce obcí v oblasti sociální pomoci. V zásadě teď se bavíme o dávkách, 
ale je známo, že tam, kde nedosáhnou dávky, tak může dosáhnout sociální pomoc, sociální práce v terénu, a tu 
právě vykonávají ty obce. To je moje první...  
 
Moderátor:  
Promiňte, pane profesore, ale na druhou stranu občanovi, který nějakou sociální pomoc potřebuje, je v zásadě 
jedno, kam jde. A teď to možná opravdu bude mít jednodušší, protože ví, že bude muset jít pouze do jedněch dveří 
a ne do dvou nebo do tří dveří.  
 
Martin Potůček, předseda odborné komise ČSSD:  
Jenomže tak, jak jsem se seznámil s těmi podklady, tak se sociální prací v terénu úřady práce v té reformě 
nepočítají. Ty budou... to je právě nevyjasněno, do jaké míry vlastně a co zůstane i nadále v kompetenci obcí.  
 
Jaromír Drábek /TOP 09/, ministr práce a sociálních věcí:  
Není to nevyjasněné. Je naprosto jednoznačné, a v tom souhlasím, že ta terénní práce je skutečně kompetencí 
obcí, nicméně pokud chceme sjednotit to výplatní místo, a my jsme analyzovali všechny možné varianty, ať už 
výplatu prostřednictvím obcí, tedy tím dosavadním způsobem přenesené působnosti státní správy, ať využitím 
úřadů práce, případně využitím České správy sociálního zabezpečení nebo jiné instituce. A úřady práce v té analýze 
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prostě vyšly s nejvyššími výhodami a s nejmenšími riziky.  
 
Moderátor:  
Pojďme rozebrat ještě některé další body toho vámi dnes představeného plánu. Změny by se měly týkat i péče o 
děti. Nedostatek míst v mateřských školách by měl být řešen rozšířením takzvané nekomerční péče. Víc osob by 
také mělo mít živnostenský list pro péči o děti do tří let věku. Jak zajistíte, aby právě tahle péče při úvahách o 
jejím rozšíření měla vždycky tu požadovanou kvalitu? Protože připomeňme, že jde skutečně o péči o velmi malé 
děti, tedy o něco, co vyžaduje jistou odbornost.  
 
Jaromír Drábek /TOP 09/, ministr práce a sociálních věcí:  
Tak já doplním, že tím třetím typem péče by měla být vzájemná rodičovská výpomoc. A tady my velmi pečlivě 
komunikujeme zejména s Ministerstvem zdravotnictví, tak abychom zajistili dostatečné podmínky pro zajištění 
kvality jednak toho prostředí a jednak té péče, na druhou stranu abychom zbytečně nekladli administrativní bariéry 
pro tento druh péče, ale podotýkám, že se to má týkat velmi malých skupin dětí, to znamená dětí o počtu několika 
málo... v té jedné variantě do 4 dětí, v těch ostatních maximálně do 12 dětí.  
 
Moderátor:  
Jak se staví sociální demokracie k rozšiřování počtu lidí s oprávněním pro péči o malé děti?  
 
Martin Potůček, předseda odborné komise ČSSD:  
No, tak je to podle názoru mnoha odborníků tak trochu východisko z nouze, kdy celý systém není schopen zajistit 
dostatečnou kapacitu v mateřských školách, poněvadž psychology dětskými je dokázáno, že právě pobyt v 
takovýchto zařízeních, jako jsou mateřské školy, je pro děti, tedy ty větší kolektivy dětské, jsou pro zrání a 
výchovu dětí příznivější než ty menší.  
 
Moderátor:  
Vy ale mluvíte o kapacitě. Není to spíš také o kvalitě? Kde je řečeno, že ve státem zřizovaných zařízeních se o děti 
postarají automaticky dobře? Není právě ona nekomerční nebo domácí péče, ať už to bude jakýkoliv z těchto typů, 
není zárukou, že právě tam se dětem budou o něco více věnovat, že jim bude věnována větší pozornost?  
 
Martin Potůček, předseda odborné komise ČSSD:  
To samozřejmě nemohu vyloučit, to je případ od případu a je to samozřejmě otázka také kontrolní činnosti a 
celkového nastavení toho systému.  
 
Moderátor:  
Další novinka – jediný formulář a lékařský posudek bude stačit zdravotně handicapovaným pro výplatu příspěvku. 
Ty příspěvky se také budou měnit, ale podstatný je ten jeden formulář. Ten zase snižuje náklady na 
administrativu, to je jeden efekt. Na druhou stranu - nemůže ten jeden posudek nahrávat případným nepoctivcům?  
 
Jaromír Drábek /TOP 09/, ministr práce a sociálních věcí:  
Když se podíváme na dnešní situaci, tak tam se každá dávka posuzuje zvlášť, to znamená na každou dávku se 
vytváří zvláštní posudek. To znamená v tom se nic nemění. Důležité je, že ten posudek bude zpracováván jenom 
jednou a v dnešním systému případného několikastupňového řízení nebo námitkového řízení, tak tam je 
samozřejmě možnost nápravného opatření.  
 
Moderátor:  
Další věc, která se týká handicapovaných. Zrušena má být možnost takzvaného náhradního plnění, tedy to, aby 
firmy kompenzovaly nedostatek handicapovaných zaměstnanců odebíráním zboží nebo služeb od firem, které 
handicapované zaměstnávají. Důvodem má být zneužívání tohoto institutu. Máte kvantifikováno, dá se změřit, jak 
moc toho lidé zneužívají? Nebo to je jenom vaše představa, že se to zneužívá?  
 
Jaromír Drábek /TOP 09/, ministr práce a sociálních věcí:  



 

31. 1. 2011  1. 1. – 31. 1.  Strana 23/62 

Tak jednak my máme dva základní instituty, které jsou používány pro zaměstnávání osob se zdravotním 
pojištěním, jednak takzvané povinné kvóty...  
 
Moderátor:  
Postižením.  
 
Jaromír Drábek /TOP 09/, ministr práce a sociálních věcí:  
Postižením. Jednak takzvané kvóty, to znamená povinné zaměstnávání čtyř procent osob se zdravotním 
postižením, a dále je to v případě nemožnosti splnění této podmínky povinný odvod, náhradní odvod do státního 
rozpočtu. To náhradní plnění je doplňkovým systémem, který nemá obdobu v žádné jiné srovnatelné zemi.  
 
Moderátor:  
Dobře, ale promiňte...  
 
Jaromír Drábek /TOP 09/, ministr práce a sociálních věcí:  
A to zneužívání je skutečně velmi na vysoké míře.  
 
Moderátor:  
Máte to nějak kvantifikováno, podpořeno nějakou studií nebo čísly?  
 
Jaromír Drábek /TOP 09/, ministr práce a sociálních věcí:  
Naprosto jednoznačně, protože když si jenom porovnáte počty pracovníků v těch organizacích, které to náhradní 
plnění vykazují, s tím celkovým objemem, tak to znamená například, že v některých organizacích na jednoho 
pracovníka se zdravotním postižením připadá několik milionů v hodnotě výroby nebo poskytování služeb, ale to je 
záležitost, která je naprosto jednoznačná.  
 
Moderátor:  
Ale druhá strana mince, pane ministře – nevystavujete tím do nevýhodné situace ty firmy, které handicapované 
skutečně poctivě zaměstnávají, třeba i s vidinou toho, že to náhradní plnění, které si u nich budou čerpat jiné 
firmy, jim může přivést víc zákazníků? A nebudou na tom nakonec biti především ti handicapovaní, kteří jsou tam 
třeba zaměstnáni?  
 
Jaromír Drábek /TOP 09/, ministr práce a sociálních věcí:  
V žádném případě ne, protože tady jsou kombinovány dva způsoby podpory. Kromě toho způsobu podpory 
náhradního plnění, tak ten základní způsob podpory je podpora vytváření pracovních... chráněných pracovních míst 
a chráněných pracovních dílen. A právě ta kombinace chráněných pracovních míst a náhradního plnění není 
systémově správná a je potřeba s ní něco udělat.  
 
Moderátor:  
Jaký je váš pohled na tuhle úpravu? Mělo náhradní plnění smysl? Nebylo opravdu v řadě případů jenom na papíře? 
Nenahrávalo těm, kteří to brali jenom čistě formálně?  
 
Martin Potůček, předseda odborné komise ČSSD:  
Souhlasím s tím, že je to opatření, u kterého by mi nebylo příliš líto, kdyby bylo zrušeno.  
 
Moderátor:  
Součástí změn má být také zvýšení sankcí za nelegální zaměstnávání. Pane ministře, proč má ta pokuta vzrůst až 
na sto tisíc korun?  
 
Jaromír Drábek /TOP 09/, ministr práce a sociálních věcí:  
Já to jenom porovnám. Pokuta za nelegální zaměstnávání dnes je ve výši 10 tisíc korun a pokuta za administrativní 
pochybení při hlášení pracovního místa například může dosáhnout až půl milionu korun. Z toho vidíme, že ty výše 



 

31. 1. 2011  1. 1. – 31. 1.  Strana 24/62 

jsou naprosto nevyvážené, tedy chceme snížit pokuty za administrativní pochybení, naopak zvýšit pokuty za věcné 
nelegální chování.  
 
Moderátor:  
Má být zaměstnávání načerno, pane profesore Potůčku, víc postihováno i touto citelnější sankcí?  
 
Martin Potůček, předseda odborné komise ČSSD:  
O tom nemám nejmenších pochyb, ale zároveň bych doplnil, že to není možná ten největší zdroj úniků do státního 
rozpočtu. Málo se mluví o tom stále bobtnajícím takzvaném Švarc systému, který znamená velké úniky především 
pro zdravotní a sociální pojištění.  
 
Moderátor:  
Ještě k tomu nelegálnímu zaměstnávání – bude ruku v ruce s tou zvýšenou sankcí existovat zároveň i účinnější 
systém kontrol? Budou kontroly nelegálního zaměstnávání častější, důkladnější? Jak budou konkrétně změněny?  
 
Jaromír Drábek /TOP 09/, ministr práce a sociálních věcí:  
Naprosto jednoznačně – my jsme si ve čtvrtém čtvrtletí loňského roku vyzkoušeli systém takzvaných společných 
kontrol úřadů práce, inspektorátů práce, správy sociálního zabezpečení, dalších kontrolních orgánů a tento... toto 
pilotní ověření chceme i v souvislosti se změnou struktury úřadů práce od 1. dubna využít pro mnohanásobné 
zvýšení intenzity kontrol nelegálního zaměstnávání.  
 
Moderátor:  
Pane profesore Potůčku, podpoří opozice tento plán, nebo je zásadně proti, či snad s drobnými úpravami?  
 
Martin Potůček, předseda odborné komise ČSSD:  
No, já tady mám před sebou ty stránky, které dnes zveřejnilo tiskové oddělení ministerstva. Mnohé z těch návrhů 
jsou v té podobě, že ještě na nich se bude dozajista pracovat. Já osobně se domnívám, že celá ta oblast sociální 
péče je tak důležitá a zároveň tak komplikovaná, že by si i vyžádala ustavení podobného orgánu, jako byla ta 
Bezděkova komise, která připravovala tu reformu důchodů. To za prvé. Za druhé se domnívám, že by bylo 
skutečně velmi užitečné takový rozsáhlý řez do stávajícího systému někde experimentálně ověřit, než se zavede 
plošně. A za třetí – domnívám se, že vlastně by tady nemělo dojít k nějakému spěchu, poněvadž zjednodušovat 
není vždycky jednoduché. Zvláště tam, kde jde o lidi.  
 
Moderátor:  
Pane ministře, velmi stručně, prosím. Za prvé – budete spolupracovat s opozicí v dalším připomínkování tohoto 
materiálu? A druhá věc – co třeba to experimentální ověření, jak o tom mluví pan profesor?  
 
Jaromír Drábek /TOP 09/, ministr práce a sociálních věcí:  
Naprosto jednoznačně chci o tom komunikovat i s ostatními politickými stranami mimo koalici. To je naprosto 
jasné. A ta komunikace už na odborné úrovni probíhá. Co se týká toho expertního ověření, to je v českých 
podmínkách skutečně velmi obtížné, protože zákony musí platit pro celou republiku, a bylo by velmi obtížné 
vytrhnout jeden kraj nebo jeden správní celek z platné legislativy.  
 
Moderátor:  
Pánové, děkuji oběma, že jste přišli do dnešních komentovaných událostí. Na shledanou.  
 
Martin Potůček, předseda odborné komise ČSSD:  
Na shledanou.  
 
Jaromír Drábek /TOP 09/, ministr práce a sociálních věcí:  
Na shledanou.  
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Sociálních dávek má být o polovinu méně 
 
Počet sociálních dávek má podle představ ministerstva práce a sociálních věcí (MPSV) od příštího roku klesnout ze 
současných 18 zhruba na polovinu a namísto tří úřadů je má vyplácet pouze jediná instituce – úřad práce.  
Díky tomu by stát měl ušetřit na administrativních nákladech a neměla by se tak proti některým dřívějším plánům 
koaličních politiků snižovat samotná výše dávek ani okruh možných příjemců. Návrhy změn v systému dávek a 
další plánovaná opatření v rámci tzv. sociální reformy včera představil ministr práce a sociálních věcí Jaromír 
Drábek (TOP 09).  
Pro podávání žádostí o všechny dávky bude zaveden jednotný formulář, žádost bude vždy zpracovávána pouze 
jedním pracovníkem úřadu práce. Dnes kromě úřadů práce dávky vyplácejí také obecní úřady a obecní úřady s 
rozšířenou působností.  
 
Výše podpor se měnit nebude  
 
Samotný počet dávek bude podle ministra značně zredukován, přičemž některé z nich budou sloučeny do větších 
celků. "Státní výdaje se budou snižovat nikoli na úkor příjemců dávek, ale primárně snížením nákladů na 
administraci systému," zdůraznil Drábek.  
Jak poté doplnila mluvčí MPSV Viktorie Plívová, o tom, jak přesně a o kolik se počet dávek nakonec sníží, ještě není 
rozhodnuto. "Některé dávky zůstanou prozatím zachovány tak, jak jsou, některé se sloučí," řekla Právu Plívová.  
Snížením celkového počtu sociálních dávek se změní jejich struktura. Jak Drábek uvedl, například v oblasti péče a 
zabezpečení zdravotně postižených mají být pouze dvě dávky namísto současných osmi.  
První má být pravidelným příspěvkem na mobilitu, který má nahradit například příspěvek na provoz motorového 
vozidla, příspěvek na individuální dopravu či příspěvek na zakoupení vozu.  
Druhá má být jednorázovým příspěvkem na zvláštní pomůcky, jenž má nahradit příspěvek na opatření zvláštních 
pomůcek, příspěvek na úpravu bytu a příspěvek na úpravu vozidla.  
Změn má doznat také posuzování nároků na výplatu dávek. Do budoucna se má týkat nejen příjmů dané osoby, 
ale i osob, které k ní mají vyživovací povinnost. MPSV si od toho slibuje, že tím posílí roli rodiny.  
Nově by mělo být upraveno také poskytování služeb péče o děti. Zákon má rozdělit poskytování těchto služeb na 
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péči o velkou, střední a malou dětskou skupinu. Požadavky na kvalitu zajištěné péče se budou lišit podle velikosti 
skupiny. "Chceme rozšířit portfolio poskytování služeb péče o děti na nekomerčním základě. Měl by tím být vyřešen 
nedostatek míst v mateřských školách," vysvětlil Drábek.  
Rozšířit by se tak měl okruh lidí, kteří budou mít živnostenské oprávnění pro péči o děti do tří let věku. Bude také 
zaveden institut rodičovské výpomoci. Pro malé a střední skupiny nebude platit hygienická vyhláška a požadavky 
na prostory pro pobyt dětí budou dostupnější.  
Rodičům by pak měl pomoci i jednodušší přechod mezi jednotlivými variantami rodičovského příspěvku. U dětí 
starších dvou let navíc má být do budoucna poskytován bez ohledu na délku pobytu dítěte v mateřské školce.  
 
Tvrdší postihy za práci načerno  
 
V oblasti zaměstnanosti ministerstvo plánuje např. zvýšení pokuty za nelegální zaměstnávání z deseti na sto tisíc 
korun, naopak snížit se má maximální pokuta za neplnění oznamovací povinnosti nebo nevedení evidence podle 
zákona o zaměstnanosti, a to z 500 000 na 100 000 Kč.  
Firmám má ubýt papírování. Nebudou muset hlásit volná místa nebo dodávat k žádosti o příspěvek v rámci aktivní 
politiky zaměstnanosti potvrzení bezdlužnosti. Zrušen má být institut náhradního plnění, tedy možnost firem 
kompenzovat nedostatek zaměstnanců se zdravotním postižením nákupem zboží nebo služeb od firem, které 
zdravotně postižené zaměstnávají. Drábek připustil, že jeho sociální reforma vezme původní práci stovkám 
úředníků. Mnoho z nich by však mohlo najít uplatnění v zesílené kontrolní činnosti úřadů, přislíbil ministr.  
 
Foto popis| Ministři Jaromír Drábek a Martin Kocourek před včerejším zasedání vlády.  
Foto autor| Foto PRÁVO – Jan Handrejch  
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MPSV: Dávky budou adresnější 
 
Praha | Větší adresnost sociální péče a důraz na efektivitu a zpřehlednění administrativy s ní spojené – tak se dají 
charakterizovat změny, které pro příští rok chystá ministerstvo práce a sociálních věcí (MPSV). Dávky by měl 
vyplácet pouze úřad práce, na základě jediné žádosti, tedy jednoho souboru příloh zpracovaného jedním 
pracovníkem.  
Jak uvedl ministr Jaromír Drábek (TOP 09), změní se počet i struktura dávek. Například výplata dávek hmotné 
nouze by neměla být posuzována jen podle příjmů dané osoby, ale i podle osob, které k ní mají vyživovací 
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povinnost. Změny čeká i oblast péče o zdravotně postižené, kde dvě dávky nahradí současných osm.  
Ministerstvo chce také "rozšířit portfolio poskytování služeb péče o děti na nekomerčním základě", čímž by se 
vyřešil problém nedostatku míst v mateřských školách. Konkrétně by šlo o institut rodičovské výpomoci a rozšíření 
okruhu lidí s živnostenským oprávněním pro péči o děti do tří let.  
MPSV hodlá zesílit boj s nelegálním zaměstnáním. Pokuty by vzrostly z 10 tisíc korun desetinásobně.  
"Ekonomický přínos změn není v tom, že budeme redukovat naše stavy a snižovat  
rozpočet rezortu, ale v tom, že stovky našich pracovníků převedeme na kontroly, které napomohou k tomu, aby 
peníze nekončily v šedé ekonomice, " řekl ministr Drábek.  
Návrh ministerstva naopak počítá se snížením maximální pokuty za neplnění oznamovací povinnosti nebo nevedení 
evidence podle zákona o zaměstnanosti z 500 tisíc na 100 tisíc korun. Podnikatelé by také nemuseli hlásit úřadům 
práce volná místa. Zákon by odstranil i požadavek na předkládání bezdlužnosti. Rovněž by zanikl institut 
náhradního plnění, tedy možnost firem kompenzovat nedostatek zaměstnanců se zdravotním postižením nákupem 
zboží nebo služeb od firem, které je zaměstnávají.  
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Postižení chtějí zůstat na zámku 
 
Habrovany – Strach o osud zámku v Habrovanech na Vyškovsku, který je domovem lidí s nejrůznějším tělesným 
postižením, neutichá.  
Kraj, který je zřizovatelem ústavu, chce totiž jeho nynějším obyvatelům vybudovat náhradní bydlení. Cílem je 
přeměnit velká pobytová zařízení na menší typy, kde se klienti víc přiblíží běžnému způsobu života.  
Další směřování Ústavu pro tělesně postižené není lhostejné vedení obce. "Účastníme se různých sezení, na nichž 
se máme dozvědět víc o osudu zámku a klientů. Podle posledních informací tam má být provoz zrušený v roce 
2015," řekl starosta Habrovan Radoslav Dvořáček, který je podle svých slov zásadně proti jeho rušení . Zástupci 
kraje nicméně zprávy o úplném konci ústavu popírají. "Tamní zámek je sice součástí programu transformace 
ministerstva práce a sociálních věcí, ta má však několik etap. Teprve v případě klesajícího zájmu bude možné 
uvažovat o jiném využití objektu než k účelům sociální péče," informoval mluvčí krajského úřadu Jihomoravského 
kraje Jan Chmelíček. Habrovanský zámek je totiž od roku 2007 zapojený do pilotního projektu Transformace 
pobytových zařízení sociálních služeb.  
Ten má klientům umožnit zejména aktivní začlenění do společnosti. "V loňském roce se někteří uživatelé odmítli do 
projektu zapojit. Proto jsme rozhodli o jeho etapovém řešení. Každá etapa podléhá samostatnému projednání a 
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budou do ní zařazení klienti, kteří o to projeví zájem. Zapojit se do první etapy chce už skupina uživatelů," 
vysvětlila Alena Švecová z odboru sociálních věcí Krajského úřadu Jihomoravského kraje. Vedení Habrovan si 
nicméně nedovede představit, že by se lidé, kteří v ústavu prožili kus svého života, někam stěhovali. "Ti lidé jsou 
na zámku desítky let. Od začátku jsem kategoricky proti tomu, aby se stěhovali. Snažil jsem se proti rozhodnutí 
bojovat, ale jednoduše se už něco nastavilo a zřejmě s tím nikdo nehne. Co vím, tak z nějakých pětašedesáti lidí 
by změnu volilo tak patnáct, zbytek je proti," nastínil Dvořáček.  
Stejný názor zastává také předsedkyně brněnské místní organizace Svazu tělesně postižených Marie Dolečková, 
která proti zrušení ústavu bojuje. "Lidé se bojí, žijí v neustálé nejistotě. Na zámku je špatná atmosféra, dneska 
platí něco, zítra může být všechno jinak," upřesnila Dolečková.  
 
(MICHAL KOČÍ)  
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Těžké financování domovů pro seniory 
 
Pardubický kraj chce sladit dotace a fungování těchto sociálních zařízení  
 
Klesající podíl státu na krytí nákladů domovů pro seniory a nárůst počtu lůžek výrazně prohlubuje problémy s 
financováním jednotlivých pobytových zařízení v Pardubickém kraji.  
Ministerstvo práce a sociálních věcí chce letos v regionu mezi ně na dotacích rozdělit zhruba sto miliónů korun, loni 
to bylo o 28 miliónů více. Další vývoj financování pobytových sociálních služeb tak budou mít nyní v rukou 
jednotliví zřizovatelé.  
Pardubický kraj chce proto připravit kritéria, která by zohledňovala potřebnost a efektivitu jednotlivých domovů a 
podle nich jim rozdělovat dotace z rezervy krajského rozpočtu. Zároveň zpracovává pro ministerstvo návrh pro 
rozdělení státních dotací, uvedl ve čtvrtek krajský radní pro sociální péči Jiří Brýdl.  
Většinu domovů pro seniory zřizují obce a neziskové organizace. Pardubickému kraji patří jen domov v Přelouči. 
"Současný stav považujeme za neudržitelný. Jsme připraveni ostatním zřizovatelům pomoci po analýze, kterou 
uděláme. To však pouze v případě, že se do toho zapojí také obce," zdůraznil radní Brýdl.  
Průměrné náklady na jednoho klienta domova činí 21 až 23 tisíc korun měsíčně, stát však na příspěvek na péči 
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vyplácí maximálně 12 000 korun za měsíc a ani po přenechání části důchodu není zařízení schopné se samo 
financovat, přičemž státní dotace se stále snižují.  
Podle Brýdla by měly být v domovech převážně klienti s těžkou až úplnou závislostí na cizí pomoci, což by 
napomohlo ekonomice zařízení, ostatní by měli využívat levnější terénní služby. "Když nezastavíme současný 
trend, bude příští rok situace ještě horší," domnívá se radní.  
Kraj bude apelovat na obce, aby zvážily, které sociální služby budou podporovat. V některých oblastech, například 
v poradenství, už podle Brýdla nabídka výrazně přesahuje potřeby.  
"Budeme dotovat pouze takové sociální služby, na něž sama obce přispěje dvaceti procenty," řekl Právu Brýdl. 
Podle něj jsou sociální služby někdy byznys a ten se z této oblasti bude muset umět odstranit.  
Celková dotace ministerstva na sociální služby v Pardubickém kraji činila v roce 2010 zhruba 355 miliónů korun, 
pro letošek je navržena ve výši 321 miliónů. Počet lůžek v domovech pro seniory se díky nové výstavbě zvýšil z 
1688 v roce 2006 na 1937 v roce 2007, v roce 2012 by měl dosáhnout 2208. Na příspěvcích na péči bylo v kraji 
vloni vyplaceno 1,1 miliardy korun.  
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Sloučí dva sociální ústavy 
 
Centrum sociálních služeb Jindřichův Hradec se sloučí s Domovem pro osoby se zdravotním postižením Pístiny. 
Zastupitelům to doporučují krajští radní. Cílem je efektivní využití poskytovaných sociálních služeb, kapacity 
obslužných provozů, ale také snížení nákladů na provoz, materiál i mzdy.  
"Sloučením služeb budou mít současní uživatelé ambulantních a pobytových služeb možnost volby služby dle 
individuální nepříznivé sociální situace, ve které se nacházejí či v budoucnu nacházet mohou," glosovala středeční 
rozhodnutí radních náměstkyně hejtmana Ivana Stráská (ČSSD). Zdůraznila, že sloučení sociálních zařízení nebude 
mít negativní vliv na uživatele služeb v Pístině. Půjde pouze o formální změny v organizaci a klienti budou i nadále 
obývat budovu, ve které jsou nyní.  
Pístinský domov pro osoby se zdravotním postižením je zařazen do projektu "Transformace pobytových sociálních 
služeb", který by měl v budoucnu vytvořit pro klientelu Pístiny další nabídku sociálních služeb, především chráněné 
bydlení.  
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Regionální mutace| Právo - Jižní Čechy  
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Ocení sociální služby 
 
Druhý ročník ankety, jejímž vyústěním bude ocenění Pracovník roku v sociálních službách, vyhlásil pro region 
Zlínský kraj.  
"Činnost lidí působících v sociálních službách je podhodnocena a vůči ostatním profesím navíc nemá dostatečnou 
prestiž. Přitom jejich služby oceníme často právě v těch nejtěžších životních okamžicích," vysvětlila krajská radní 
pro oblast sociálních věcí Taťána Nersesjan (ČSSD).  
Nominováni mohou být nejen ti, kteří pomáhají lidem dlouhá léta, ale i ti, kteří se významně podílejí na rozvoji či 
na dobrém fungování pomoci sociálně znevýhodněným občanům.  
Stejně jako loni mohou do letošního druhého ročníku ankety Pracovník roku v sociálních službách Zlínského kraje 
nominovat své adepty samotní poskytovatelé sociálních služeb, ale i jejich uživatelé, veřejnost, představitelé 
samosprávy či další instituce a organizace.  
Návrhy lze posílat do 30. září 2011 na odbor sociálních věcí Krajského úřadu Zlínského kraje. V letošním roce se 
předpokládá udělení ocenění pěti pracovníkům v oblasti sociálních služeb, každému bude předána finanční částka 
10 tisíc korun. Další možností je i udělení mimořádného ocenění dalším pracovníkům, které již není spojeno s 
finanční odměnou.  
 
Regionální mutace| Právo - Olomoucký kraj  
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Název:  Stát prověří seniory 
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Stát prověří seniory 
 
Důchodci si připlatí za pobyt v domovech pro seniory. Úředníci se podívají na jejich úspory, majetky… A pokud ani 
pak nebudou mít senioři dostatek prostředků, vypomohou jejich děti.  
 
Ministerstvo práce a sociálních věcí chystá změnu financování sociálních služeb. Už teď je jedno jisté – obyvatelé 
domovů důchodců si připlatí. A aby bylo jasné , kolik, stát prověří jejich majetkové poměry. Bude si zjišťovat, zda 
nemají úspory či nemovitosti, které by s úhradou mohly pomoci. "Žadatel o příspěvek na bydlení v domově seniorů 
si dojde na úřad práce, který posoudí jeho situaci. Tedy jaká je potřeba dávek a jaké jsou majetkové poměry. 
Podle toho se určí, jak vysoká bude ta která dávka a kolik si bude muset člověk, popřípadě jeho rodina, hradit 
sám," popisuje šéf oddělení koncepce financování sociálních služeb ministerstva práce Radek Suda. Podobný 
postup už se využívá například v sousedním Německu.  
 
Utajené úspory  
 
Majetkový test je podle prezidenta Asociace poskytovatelů sociálních služeb ČR Jiřího Horeckého zapotřebí. Někteří 
důchodci totiž mají naspořené nemalé částky, někdy vedle toho i vlastní, či dokonce pronajímají nemovitost. "A 
stát přitom nyní zcela hradí jejich péči a na pobyt a stravu si jen přispívají, ačkoli peníze mají. Ale dávají je dětem 
a vnoučatům stejně jako svůj majetek, který by se na úhradu za pobyt dal využít," nelíbí se Horeckému.  
Provozovat domovy pro seniory se většině zřizovatelů nevyplatí. Jednak ceny za služby reguluje stát, jednak 
domovy nesmějí odmítnout důchodce, kteří na pobyt nemají. Seniorům musí navíc ještě ze zákona po zaplacení 
pobytu a stravy zbýt z důchodu patnáct procent na léky a další nezbytnosti, takže zřizovatel na takového klienta 
doplácí. To je příklad dvaaosmdesátiletého Františka z Ostravska, který pobírá velmi nízký důchod: 8040 korun 
měsíčně. Jenom pobyt a strava v "jeho" domově však stojí 8500. Z toho on platí něco málo přes 6800 korun. Se 
zbývající více než pětinou nákladů se musí zařízení nějak vypořádat samo. Zmíněný příklad ale zdaleka není 
výjimečný. Podle odhadu domovů má u nich nedoplatky až polovina z 38 tisíc seniorů, kteří v Česku využívají jejich 
služeb.  
 
Alimenty na rodiče  
 
Kolik činí součet všech nedoplatků, hrazených z veřejných peněz, jež na provoz většiny českých penzionů pro 
seniory putují, se centrálně neeviduje. Jde pravděpodobně o desítky milionů ročně. A právě s tím má pomoci nový 
systém majetkových testů pro adepty o péči v penzionu pro seniory. A když se zjistí, že na pobyt opravdu nemají?  
Ministerstvo plánuje zapojit do výdajů jejich potomky. "Nemůžeme chtít, aby stát nahrazoval v této funkci rodinu. 
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Je to vždy primárně její úkol, postarat se o své členy. Stát má pomoci tam, kde není rodina schopna plnohodnotně 
a z objektivních příčin svoji funkci zastat," myslí si ministr sociálních věcí Jaromír Drábek. Vyživovací povinnost dětí 
vůči rodičům je už teď součástí zákona o rodině. Je to však paragraf, který se na rozdíl od vyživovací povinnosti 
rodičů vůči dětem takřka nevyužívá. Soudy rozhodují jen pár desítek takových případů ročně, na rozdíl od tisíců 
případů výživného, které musí rodiče platit na děti. "Důvodem je, že v našich podmínkách nemá tento institut 
tradici. Obecně se má za to, že seniory dostatečně zabezpečuje stát prostřednictvím důchodů, což je postoj z dob 
socialismu," poukazuje specialista na rodinné právo a výživné Miroslav Zeman.  
Přitom například v zemích na jihu Evropy, jako je Španělsko či Itálie, je naprosto běžné, že rodiče ke stáru 
zabezpečují jejich děti. Podle Sudy jde o vytažení kostlivce ze skříně české společnosti, kde je běžné, že rodiče 
spoří celou dobu svého ekonomicky aktivního života svým třeba i dospělým dětem, které ale pak už nejsou 
připraveny jim jejich péči oplatit stejným. Novela zákona o sociálních službách, která má podle ministra Drábka 
vstoupit v platnost v roce 2013, má ambici tuto praxi změnit.  
 
Dobré mravy  
 
Podle čeho se bude výměra výživného na rodiče stanovovat? Nebude se to příliš lišit od současné praxe, kdy soud v 
prvé řadě zajímá, jaká je životní úroveň potomka, dále kolik vlastních dětí musí živit a jaký mají mezi sebou rodiče 
a jejich děti vztah. "Pokud tedy děti mají průměrný příjem a další vyživovací povinnost například ke svým dvěma 
dětem a po úhradě nutných nákladů rodině nezbývá ani nutné minimum, tak soud výživné nepřizná," popisuje 
nynější praxi právník Zeman. Soud může vyživovací povinnost zamítnout i v případě, kdy se rodič s dětmi vlastní 
vinou nestýkal, nestaral se o ně či se na nich jiným způsobem provinil. Senior pak nemá právo podporu od svých 
dětí vyžadovat – jak říká zákon, bylo by to "v rozporu s dobrými mravy".  
 
(Iva Vokurková)  
 
Foto: KAŽDÝ DRUHÝ NA TO NEMÁ. V českých domovech pro seniory žije přes 38 000 lidí. Nedoplatky za pobyt má 
podle odhadů až polovina z nich. Ilustrační foto.  
Foto: 1, 4 ČTK, 2 PROFIMEDIA, 3 Karel Šanda  
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Azylové domy jsou plné lidí v těžkých situacích 
 
NOVOJIČÍNSKO (red) – Do azylových domů nejčastěji přichází lidé, kteří přišli o střechu nad hlavou kvůli 
problémům s penězi. Bohužel, stává se, že i když jsou nuceni si po roce hledat jiné útočiště, vrátí se nakonec 
zpátky. Azylové domy jsou v těchto dnech maximálně obsazené. V jejich prostorech nalézají dočasný domov nejen 
matky s dětmi, ale také muži, ženy a rodiny v tísni.  
V Novém Jičíně a jeho místní části Straník zajišťuje provoz tohoto zařízení humanitární organizace Adra.  
Dům ve městě je určen především pro neúplné rodiny, které hledají místo, kde mohou v bezpečí složit hlavu, uvařit 
si a umýt se. "Tito lidé nejčastěji přijdou a potřebují někde bydlet. Někdo ztratil podnájem, rozvedl se nebo se 
vrátil z výkonu trestu," vysvětlila ředitelka obou zařízení Naďa Kadrnožková s tím, že je pro ně tato situace velice 
těžká. Na to, aby si našli jiné bydlení a zajistili finanční příjem, mají totiž pouze rok.  
"Někteří se po tom roce vracejí. V dnešní době je totiž těžké sehnat peníze na podnájem, když se po nich chce dva 
až tři nájmy dopředu a ti lidé na to fakt nemají. Finanční problémy budou ve společnosti stále častější," podotkla 
sklesle ředitelka.  
Azylový dům ve Straníku je primárně určen matkám s dětmi či prarodičům s vnoučaty, kteří se ocitli v přechodně 
obtížných sociálních podmínkách a potřebují zajistit nouzové ubytování. Nutno říci, že oba domy mají kapacitu, 
která čítá 57 míst, zcela zaplněnou. "Teď se nám uvolnilo jedno místo ve Straníku, ale už se nám zase přihlásila 
jedna maminka z Nového Jičína, která má o ubytování zájem. V podstatě jsme tedy pořád plní. Když například 
někdo odejde, do čtrnácti dnů je na jeho místě další," uvedla Kadrnožková. Azylový dům nabízí krom útočiště také 
základní sociální poradenské služby.  
V Kopřivnici již několik let funguje zařízení Salus o.p.s. – Domov pro rodiče a děti v nouzi. Že je toto zařízení ve 
městě potřebné, dokazuje jeho obsazenost. "Kapacita našeho domova pro matky s dětmi je osmnáct osob," 
informovala ředitelka domova Alena Pohořelská. "V tuto chvíli máme plno. O místa zájem je, většinou se nějaké to 
uvolněné zaplní ihned," pokračovala Pohořelská s tím, že když už nějaká prodleva nastane, není většinou větší než 
jeden týden. Matky s dětmi, které se dostaly do těžké životní situace, mohou v Salusu pobývat nejdéle jeden rok.  
Smlouva je jim však prodlužována po měsících. "Klientkám většinou dáváme smlouvu na jeden měsíc a poté ji 
prodlužujeme podle toho, jak se vyvine situace," uvedla ředitelka. "Platí zde totiž určitá pravidla, a když dojde k 
jejich porušení, smlouvu neprodloužíme.  
Ve většině případů k tomu však nedojde a klienti u nás zůstanou tak dlouho, jak to umožňuje zákon, tedy jeden 
rok," doplnila Pohořelská vzápětí. Kromě možnosti někde se ubytovat, navařit si, umýt se, poskytuje Azylový dům 
Salus také poradenství. "To se týká například sociálních dávek, hospodaření, péče o děti a podobných věcí," uvedla 
Pohořelská. Přes všechnu snahu pracovníků se však matky často do domova vracejí. "Tím nejčastějším důvodem, 
proč tomu tak je, je takový začarovaný kruh, kdy maminky nemají absolutně možnost získat byt, protože většinou 
mají dluhy vůči městu, ve kterém žijí. Tím pádem nemají nárok zapsat se do pořadníku, podat si žádost o byt," 
vysvětlila Pohořelská. O matky s dětmi se kdysi starala i Charita Frenštát pod Radhoštěm. Ta měla pod sebou 
Azylový dům pro matky s dětmi v Martinské čtvrti. Do zařízení se dostávaly matky, které se například staly obětí 
domácího násilí ze strany partnera. "Měly jsme tam sedm ubytovaných matek s dětmi," sdělila ředitelka frenštátské 
Charity Lenka Tabachová.  
Neúprosná ekonomická situace ale donutila provozovatele zhruba před šesti lety k ukončení provozu tohoto 
zařízení. "Fungovalo to asi pět let. Nebyly na to peníze," přiznala Tabachová s tím, že obyvatelkám azylového 
domu pomohly s přemístěním do jiných domovů.  
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Chrudim připravuje nový komunitní plán sociálních služeb 
 
Moderátor (Petra Marešová):  
Chrudim připravuje nový komunitní plán sociálních služeb pro roky 2012 až 2015. Radnice ve spolupráci se 
neziskovými organizacemi a poskytovateli nejrůznějších druhů péče už te´d přemýšlí, co by se mělo v budoucnu 
zlepšit. Podle místostarosti Chrudimi Romana Málka je úroveň sociálních služeb ve městě na velmi dobré úrovni, 
vždy je ale co zlepšovat.  
 
Host (Roman Málek, místostarosta Chrudimi):  
Samozřejmě ty služby některé chybí, možná v tuhle chvíli se třeba zdá, že nechybí, protože nemáme úplně 
řekněme takovou tu cílovou skupinu obsazenou třeba i počty vozíčkářů ve městě nebo hluchoslepí a podobně, tak 
samozřejmě my chceme i v tom plánu počítat s tím, že jsou nějaký eventuality, kdy tento počet se může 
navyšovat, tak abychom byli nějakým stylem nachystaný buď jako město samotné a nebo jsou různé neziskové 
organizace, které vlastně poskytují službu, na dálku řeknu a jsou schopny nám vlastně s takovýmhle klientem 
třeba pomoci, když přijde k nám na přepážku a v podstatě mluví nebo naopak nemluví, takže aby i naši pracovníci 
byli na to připraveni.  
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složitý a přinesl veliké změny Jeho jméno figurovalo v aféře plzeňské 
právnické fakulty Rozhodl se titul neužívat 
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MILAN CHOVANEC - SPORTOVCI SE SE MNOU NUDÍ 
 
Co Plzeňský kraj čeká v tomto roce a na jaké novinky se můžeme těšit?  
 
Jaký pro vás byl rok 2010?  
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Rok 2010 byl – i vzhledem k pokračující ekonomické krizi – pro většinu obyvatel složitý. Tak jako lidé řešili 
zejména finanční otázky, tak i pro nás, zástupce krajské samosprávy, byly otázky rozpočtu a financování prioritou. 
Je třeba zdůraznit, že náš kraj skončil hospodaření v roce 2010 přebytkem a jako jediný v ČR je nezadlužený. Řadu 
projektů se podařilo dokončit, řada je ještě před námi.  
 
V poslední třetině loňského roku jste se stal hejtmanem, co se ve vašem životě od té doby změnilo?  
 
O žádné zásadní změně bych nemluvil. Pracuji na krajském úřadě více než dva roky. Před nástupem na pozici 
hejtmana jsem pracoval jako první náměstek hejtmanky. Možná jediná změna, kterou jsem zaznamenal, je 
zvýšený zájem médií o mou osobu.  
 
Co vám v kraji vadí?  
 
Myslím, že jako každého jiného obyvatele Plzeňského kraje, i mě obtěžuje neutěšený stav povrchů vozovek na 
některých úsecích. Je však důležité si uvědomit, že rozpočet kraje není nafukovací a je třeba, zejména v době 
velmi pozvolna odeznívající finanční krize, investovat velmi uvážlivě. I tak se nám v loňském roce podařilo úspěšně 
dokončit některé dopravní stavby – obchvat Všerub a Klatov, rekonstruovali jsme komunikaci v průtahu obcí 
Hojsova Stráž za 28 milionů korun, opravili jsme povrch silnice II/187 od obce Kolinec po obec Hrádek u Sušice za 
téměř třicet milionů korun.  
 
Loňský podzim byl také ve znamení zisku titulu Evropské hlavní město kultury pro Plzeň. Jak se k tomu staví 
Plzeňský kraj?  
 
Plzeň je nedílnou součástí a přirozeným centrem Plzeňského kraje. Získání titulu je i pro nás, zástupce krajské 
samosprávy, závazkem a jsme připraveni se podílet na projektech, které mají přesah do celého kraje – jedná se 
například o festivaly Smetanovské dny či Finále, Divadlo J. K. Tyla, fotbalisty, hokejisty a tak dále. Plzeňský kraj 
má v plánu stavby několika budov. Kromě nové stanice záchranné služby je to také galerie v prostoru U Zvonu.  
 
Co dalšího chystá Plzeňský kraj v letošním roce?  
 
V plánu jsou důležité dopravní stavby: rekonstrukce silnic Nepomuk – Přeštice, Klenčí – Lísková, Bor – Tachov – 
hranice okresu Plzeň- sever, dále opravy silnic K Hrádku a Ve Višňovce v Plzni. Dalšími plánovanými projekty jsou 
transformace Domova pro osoby se zdravotním postižením ve Stodě, dokončení rekonstrukce Domova sociálních 
služeb Liblín v Kozojedech, Centra sociálních služeb v Domažlicích a Domova pro osoby se zdravotním postižením v 
Bystřici nad Úhlavou.  
 
Než jste se stal hejtmanem, působil jste jako ekonomický náměstek v radě Plzeňského kraje. Tento resort jste si 
ponechal i po svém zvolení. Řekl jste, že se o finance na kraji chcete starat do doby, než bude hotov rozpočet pro 
letošní rok. Plánujete si finance ponechat i nadále?  
 
I nadále platí, že odbor financí, který do této doby stále ještě spadá do mé kompetence, předám některému 
kolegovi z rady. Ke konci loňského roku tento resort, který vedu bez nároku na jakoukoli odměnu, dokončil 
plánování rozpočtu na další rok. Nedávno nastoupil nový radní pro oblast majetku, který se musí nejdříve detailně 
seznámit se svým odborem, v čemž mu ochotně pomáhají i ostatní radní. Předání financí je následným krokem, 
který nastane dle mých odhadů někdy v prvním čtvrtletí letošního roku.  
 
V kraji působí také celá řada neziskových organizací. Jak s nimi jako kraj spolupracujete?  
 
Spolupráce s neziskovými organizacemi se za poslední dva roky významně zintenzivnila. Finančně přispíváme na 
realizaci řady projektů, například na vybavení mateřského centra Myška nebo Dámskému handballovému clubu 
Plzeň – pořadateli mezinárodního turnaje v házené Bohemia Cup. Na řadě projektů se podílíme i organizačně, 
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aktivně organizace informujeme o vyhlášených grantech – nejen krajských. Neziskovým organizacím pronajímáme 
prostory v budově krajského úřadu pro různá školení, výroční schůze a podobně.  
 
Je o vás známo, že si chodíte zaběhat do okolí Krkavce na Košutce. Mohou se tam s vámi třeba voliči potkat a 
zaběhat si s vámi?  
 
Opravdu jsem se začal aktivněji věnovat svému zdraví a zlepšování kondice. S přáteli se pravidelně vypravujeme 
na procházky do okolí Plzně. Zatím však jde opravdu spíše o procházky, takže si nemyslím, že by se sportovci se 
mnou nějak zvlášť dobře bavili či dostatečně unavili.  
 
MARTIN ŠTĚRBA  
martin.sterba2@metro.cz  
 
---  
 
Kdo to je  
 
Dnes čtyřicetiletý Milan Chovanec byl v minulosti předsedou plzeňské ČSSD.  
 
V zastupitelstvu města Plzně vykonával funkci šéfa kontrolního výboru a v roce 2008 se stal ekonomickým 
náměstkem hejtmanky Milady Emmerové.  
 
Loni, po zvolení hejtmanky do Poslanecké sněmovny, nahradil Milan Chovanec Emmerovou v čele kraje.  
 
Vystudoval na Právnické fakultě Západočeské univerzity v Plzni, ale škola s ním vedla řízení o získaném titulu. 
Rozhodl se proto nepoužívat ho.  
 
---  
 
Metro rozhovor  
 
Milan Chovanec, nový lídr kraje  
 
MAFA  
 
"Trápí mě silnice. Musíme investovat uvážlivě. Rozpočet kraje není nafukovací."  
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Výstava poukáže na svízelné situace, které mohou potkat každého z nás 
 
Karlovy Vary – Putovní výstavu fotografií a dětských kreseb nazvanou "Bez domova..." zahájí 31. ledna karlovarské 
Centrum sociálních služeb Armády spásy.  
Vernisáž začíná ve 13 hodin. Minivýstava chce poukázat na skutečnost, že lidé, kterým Armáda spásy pomáhá, 
nejsou zrnem v jednom pytli. Že zatímco jedni v boji za zlepšení svého života odmítají přinášet oběti, jiní by mohli 
svým bojem se sebou samým a s nepříznivou osobní situací druhé inspirovat. V karlovarské pobočce Alzy na 
rozcestí ulic Nákladní a Sokolovská v Rybářích můžete vidět výstavu až do 14. února. Pak bude putovat dál po 
místních církvích, knihovnách, supermarketech a dalších veřejných místech. Výstava bude navíc spojena s 
informacemi o sociálních službách Centra sociálních služeb.  
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Občanské sdružení Liga pomůže lidem i vyřešit problémy 
 
Občanské sdružení LIGA, které vzniklo v říjnu roku 1990 pod původním názvem Liga za lidská práva, práva dětí a 
mládeže, se v prvních letech své existence zabývalo zejména oblastí dodržování lidských práv ve všech oblastech. 
V roce 2001 se sdružení přestěhovalo z Krnova do Bruntálu a jeho hlavní činnost se zaměřila zejména na práci s 
dětmi a mládeží ze sociálně a kulturně znevýhodněného prostředí. Zlí jazykové předpovídali Lize brzký zánik. 
Mnohdy se na činnost sdružení dívali skrz prsty. Tento názor je ovšem mylný.  
Občanské sdružení se velmi intenzivně věnuje sociální práci - pracuje s dětmi a mládeží, s rodinami ze sociálně 
vyloučeného prostředí a s lidmi ohroženými sociální exkluzí. Liga nechce konkurovat dalším obdobným školským 
subjektům, jejím prvořadým zájmem je spolupracovat a přimět ostatní instituce k tomu, aby problémy sociálně 
znevýhodněných skupin nebyly zapomenuty.  
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Sdružení se věnuje nejen dětem, ale intenzivně a aktivně pracuje s dospívajícími a dospělými jedinci z řad 
dlouhodobě nezaměstnaných. Tento přístup dokazuje, že Liga uvažuje ekonomicky, a hodlá tak ušetřit nemalé 
prostředky nejen z rozpočtu státu, ale rovněž z rozpočtu města Bruntál.  
V roce 2005 sdružení založilo Zelenou dílnu – chráněnou dílnu pro osoby se zdravotním postižením, ve které se 
provádí ekologická recyklace odpadního elektrického a elektronického zařízení.  
Velmi důležitou aktivitou je projekt Malé technické služby. Důvodem vzniku Malých technických služeb byla mimo 
jiné skutečnost, že součástí západní lokality města je i sociálně vyloučená skupina, jejíž centrum je prakticky podél 
hlavní silnice vedoucí do města od Šumperku a Rýmařova. V těchto místech byl téměř neustále nepořádek. Lidé, 
kteří v projektu pracují, tak uklízejí tyto nedostatky, a šetří tak veřejné finanční prostředky městu.  
Filosofií sdružení je odborný a erudovaný přístup k problémům. Vysoce inspirativní je také systém doučování pro 
děti ze sociálně znevýhodněného prostředí. Pracovníci Ligy tak jasně dokazují, že mají vysoký zájem o zlepšení 
životních osudů těchto dětí. Liga by rovněž chtěla propojit své myšlenky s dalšími školskými subjekty, spolupodílet 
se na pomoci dětem ze sociálně znevýhodněné lokality a zabezpečit jim rovné podmínky k výuce a vzdělávání, 
neboť toto je jedna z cest, jak napomoci k integračnímu procesu. Součástí integračního centra se do budoucna 
stane etopedická, speciálně-pedagogická a psychologická pomoc, což umožní eliminaci sociálně patologických jevů.  
Prováděním činností sociálně podnikatelského charakteru tvoří sdružení vlastní finanční prostředky, které 
představují významnou část v celkovém financování hlavních a vedlejších činností sdružení, ve spolufinancování 
rozpočtů projektů, zejména projektů pro hlavní činnost sdružení – sociální práci, poskytování sociálních služeb, 
zlepšení podmínek zaměstnatelnosti sociálně vyloučených osob.  
Sdružení také plánuje navázat spolupráci s Vysokou školou podnikání, a. s., která tak může napomoci výukou 
business dovedností rozvoji firem, které potom mohou sociálně vyloučené občany zaměstnávat.  
 
(JAN VAVŘÍK)  
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Habrovany – Přeměnit velká pobytová zařízení na menší typy a nabídnout tak možnost žít samostatně. Přesně to 
chce kraj, který je zřizovatelem Ústavu pro tělesně postižené v Habrovanech, klientům nabídnout. Lidé z 
Habrovanského zámku by se tím pádem přiblížili běžnému způsobu života. Jenže právě to je děsí a změnu nechtějí.  
Zámek je nicméně od roku 2007 zapojený do pilotního projektu Transformace pobytových zařízení sociálních 
služeb, který naplánovalo ministerstvo práce a sociálních věcí. Hradí se z evropských zdrojů.  
Krajský radní Jiří Altman včera nicméně připustil, že stěhovat by se chtělo pouze osmnáct ze zhruba osmdesáti 
klientů ústavu. "Narážíme i na fakt, že lidé, kteří na zámku žijí dlouho, nejsou schopní přejít do normálního života, 
mají z toho trauma, vyžaduje to velmi citlivý přístup. Handicapovaní budou žít sami nebo v malých komunitách. 
Ostatní se pak podívají, jak jsou služby zajištěné, jak se jim žije," prohlásil radní Altman.  
Projekt je rozdělený do čtyř etap. O první už někteří klienti projevili zájem. "Ať si mladí, kteří jsou v ústavu třeba 
jen dva roky, zkusí žít jinak.V tom je transformace naprosto v pořádku. Ale sedmdesátiletí klienti už na něco 
takového nemají sílu. Jsou tam navázané letité vztahy, které by už nikdy potom nedal nikdo dohromady," myslela 
si třeba předsedkyně Jihomoravské krajské rady zdravotně postižených Pavlína Riglová, která na zámek za klienty 
dojíždí už zhruba patnáct let.  
Kdo se nakonec nebude chtít stěhovat, může zůstat. Lidé prý mohou podle radního Altmana v místě, kde strávili 
kus svého života, dožít. Kraj zájemcům na bydlení přestaví Rychtu, tedy středisko denních aktivit. Mělo by v ní být 
asi dvacet míst. "Ani to by rozhodně nebyla žádná výhra. Stěhovat se nechceme.  
Postupují způsobem neustálého přesvědčování ve stylu sneseme vám modré z nebe, ale zámek jednoduše 
potřebujeme uvolnit. Jednoznačně chceme zůstat," zdůraznil klient ústavu Antonín Hrabec. Stop pro další Podle něj 
měli zástupci kraje problém vůbec naplnit hned první etapu stěhování. "Děje se to za každou cenu. Přesvědčují 
třeba rodinné příslušníky klientů, kteří jsou zbavení svéprávnosti, aby do transformace šli. Jenže to jsou třeba 
rodinní příslušníci, kteří na zámek přijedou jednou do roka. Jsme v neustálé nejistotě, většina přesto stojí za svým 
stanoviskem," doplnil vozíčkář Hrabec. Samotný zámek podle podmínek evropské dotace sociálním službám po 
uzavření sloužit nesmí. "V okamžiku, kdy v ústavu zůstane část obyvatel, kteří se do stěhování nezapojí, 
přestaneme do Habrovan přijímat nové klienty. Volné kapacity už nevyužijeme pro tělesně postižené," nastínil další 
plány Altman.  
 
Pokračování na straně 3  
Dokončení ze strany 1  
 
Nové rodinné domy mají co nejvíc připomínat běžné bydlení zdravých lidí. Kraj zatím přesně neví, kde by domy 
mohly stát. Konkrétní lokality závisí na tom, kde zástupci kraje pozemky získají. Některé domy ale mají vzniknout 
dokonce přímo v Habrovanech, dalšími možnými lokalitami jsou Vyškov, Rousínov i Brno.  
Jihomoravský kraj získal na projekt zhruba sto milionů korun, do Habrovan by mělo jít asi sedmdesát milionů. 
Situaci okolo Habrovanského zámku redakce Vyškovského deníku Rovnosti dlouhodobě sleduje. Třeba ani vedení 
Habrovan si nedovede představit, že by se lidé, kteří v ústavu prožili kus svého života, někam stěhovali. "Ti lidé 
jsou na zámku desítky let. Od začátku jsem kategoricky proti tomu, aby se stěhovali. Snažil jsem se proti 
rozhodnutí bojovat, ale jednoduše se už něco nastavilo," řekl před několika dny starosta Habrovan Radoslav 
Dvořáček. Vedení ústavu už dříve odmítlo, že by poskytovaná péče klesla. Tu budou ošetřovatelky nabízet dle 
potřeby.  
Pro změny argumentovalo třeba i tím, že do Habrovan nezajíždí nízkopodlažní autobus nebo že je v místě pouze 
jeden obchod a pošta s omezenou otevírací dobou  
Diskutujte na www.vyskovskydenik.cz  
 
(MICHAL KOČÍ, GABRIELA PERINGEROVÁ)  
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Část klientů hrušovanského ústavu může v zámku dožít 
 
Habrovany – Přeměnit velká sociální zařízení na menší a nabídnout lidem možnost žít samostatně. Přesně to chce 
kraj, který je zřizovatelem Ústavu pro tělesně postižené v Habrovanech, nabídnout jeho klientům. Lidé z 
Habrovanského zámku by se tak přiblížili běžnému způsobu života. Jenže právě to je děsí a změnu nechtějí.  
Krajský radní Jiří Altman včera připustil, že stěhovat se chce jen osmnáct ze zhruba osmdesáti klientů ústavu. 
"Narážíme i na fakt, že lidé, kteří na zámku žijí dlouho, nejsou schopní přejít do normálního života, mají z toho 
trauma, vyžaduje to velmi citlivý přístup. Handicapovaní budou žít sami nebo v malých komunitách. Ostatní se pak 
podívají, jak jsou služby zajištěné, jak se jim žije," prohlásil radní Altman.  
 
Nefunkční projekt  
 
Zámek je přitom od roku 2007 zapojený do pilotního projektu transformace pobytových zařízení, který je placený z 
peněz Evropské unie. Projekt je rozdělený do čtyř etap. O první už někteří klienti projevili zájem. "Ať si mladí, kteří 
jsou v ústavu třeba jen dva roky, zkusí žít jinak. V tom je transformace naprosto v pořádku. Ale sedmdesátiletí 
klienti už na něco takového nemají sílu. Jsou tam navázané letité vztahy, které by už nikdy potom nedal nikdo 
dohromady," myslí si předsedkyně Jihomoravské krajské rady zdravotně postižených Pavlína Riglová, která na 
zámek za klienty dojíždí už patnáct let.  
Pro dlouholeté klienty ústavu má kraj dobrou zprávu.  
Kdo se nebude chtít stěhovat, může zůstat. Lidé prý mohou podle radního Altmana v místě, kde strávili kus svého 
života, dožít. Pro tyto klienty přestaví Rychtu, tedy středisko denních aktivit. Má v ní vzniknout asi dvacet míst pro 
bydlení. "Ani to by rozhodně nebyla žádná výhra. Stěhovat se nechceme. Postupují způsobem neustálého 
přesvědčování ve stylu sneseme vám modré z nebe, ale zámek jednoduše potřebujeme uvolnit.  
My tu jednoznačně chceme zůstat," zdůraznil klient ústavu Antonín Hrabec. Podle něj měli zástupci kraje problém 
vůbec naplnit hned první etapu stěhování. "Děje se to za každou cenu. Přesvědčují třeba rodinné příslušníky 
klientů, kteří jsou zbaveni svéprávnosti, aby do transformace šli. Jenže to jsou třeba rodinní příslušníci, kteří na 
zámek přijedou jednou do roka. Jsme v neustálé nejistotě, většina přesto stojí za svým stanoviskem," doplnil 
vozíčkář Hrabec.  
 
Postupně pryč  
 
Zámek podle podmínek evropské dotace sociálním službám po uzavření sloužit nesmí. "V okamžiku, kdy v ústavu 
zůstane část obyvatel, kteří se do stěhování nezapojí, přestaneme do Habrovan přijímat nové klienty. Volné 
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kapacity už nevyužijeme pro tělesně postižené," zdůraznil další plány Altman.  
 
(MICHAL KOČÍ, GABRIELA PERINGEROVÁ)  
 
Foto: ÚTOČIŠTĚ. Dlouholetí klienti habrovanského ústavu pro tělesně postižené nechtějí opustit zámek, kde sídlí.  
Foto: Deník/Michal Kočí  
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Radní přemění zámek Habrovany 
 
BRNO Tělesně postižené, kteří žijí v zámku v Habrovanech východně od Brna, čeká změna: budou-li chtít, stanou 
se lidmi bydlícími nikoli v ústavu, ale v relativně samostatně hospodařících komunitách nebo budou žít zcela 
samostatně. Počítá s tím dohoda krajských radních o spolupráci s Národním centrem podpory transformace 
sociálních služeb. Obyvatelé získají rodinné domky či byty. O zbylé klienty, kteří nebudou mít zájem, bude ústav 
dál pečovat, později se zámek přemění na jiný účel, například na hospic.  
 
miš  
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V Mostě otevřeli azylový dům pro děti. Mohou tu zůstat rok 
 
Nikdo neví, kde je matka čtyř malých dětí z Litvínova. Opustila je tento týden. Zatím se o ně starají tety v novém 
azylu. Kdyby nebyl otevřen, skončili by sourozenci v dětském domově daleko od bydliště.  
 
MOST Když se šestiletá Katka před několika dny probudila, zjistila, že je doma v litvínovském bytě sama jen se 
třemi sourozenci. Mladší dva plakali. Staršímu, osmiletému, nebylo o moc líp. Děti nevěděly, co se stalo, kde je 
jejich máma, jen tam zkrátka nebyla. Za chvíli už klepaly na sousedy... Rozběhl se kolotoč telefonů a sociální 
pracovnice je během krátké chvíle odvezly do zařízení okamžité pomoci Mosťáček, které právě otevřel mostecký 
dětský domov.  
Zjednodušeně řečeno, prakticky okamžitě se opuštěné děti dostaly do příjemného prostředí a péče ‚dětského 
azylu'. "Nejmladší skončilo v kojeneckém ústavu. K nám mohou až děti od tří let. Byly samozřejmě vystresované a 
plakaly. Jelikož nikdo neví, kde jejich matka právě je, snažili jsme se jim vysvětlit, že právě hledá nové bydlení, až 
ho sežene, vrátí se k nim," líčí Marcela Stütz, ředitelka dětského domova.  
Ještě před dvěma týdny by tihle litvínovští sourozenci nejspíš skončili na pár dní v nemocnici a odtud by putovali do 
diagnostického ústavu v Liberci, pak asi do dětského domova. Díky Mosťáčku jsou ale prakticky kousek od svého 
bydliště a už včera se podařilo najít jejich babičku. Dnes jde na návštěvu a bude se domlouvat, zda se o ně dokáže 
postarat.  
"Do azylu v Mosťáčku se dítě dostane tehdy, pokud je jasné, že se bez rodiče ocitá jen dočasně. Může tu být třeba 
jen na několik dní, maximálně na rok. Chodí do školy či školky, bydlí tu v podstatě jako v domově. Nejpodstatnější 
je to, že se mu pomoc dostala co nejdřív a nemusí se kvůli nepříjemné situaci doma dostávat ještě do nemocnice či 
diagnostického ústavu," upozornila Stütz.  
Zařízení Mosťáček vzniklo úpravou dvou pater mosteckého dětského domova. Jde v podstatě o dva velké byty s 
kuchyňkou, obývákem, sociálním zařízením a několika ložnicemi. Celkem tu může být v azylu až osmnáct dětí či 
teenagerů.  
 
Pokračování na straně B2  
 
Pokračování ze strany B1  
 
Po čtyřiadvacet hodin tu jsou vychovatelky, které jsou jim k dispozici podobně jako v ostatních ‚rodinách' dětského 
domova tamní vychovatelé, kterým se ale neřekne jinak než tety a strejdové. Do azylu se mohou děti dostat z 
nejrůznějších situací. Ocitne se třeba bez rodiče, který se dostane do vězení, a o dítě se nemá kdo starat. Stejně 
tak ho ale může využít rodič, který musí do nemocnice a jeho zdravotní stav mu nedovoluje se po nějakou dobu o 
dítě starat. Může se sem dostat i dítě na vlastní žádost (v jeho rodině dochází k týrání) a hledá tu pomoc nebo ho 
třeba rodič takzvaně vyhodí z domu. Takhle se sem dostal vůbec první klient zařízení. Šlo o sedmnáctiletého 
mladíka, který se náhle ocitl bez prostředků na ulici doma ho nechtěl otec, který se vrátil z vězení.  
"Jde o to, poskytnout dítěti střechu nad hlavou a s ní spojený pocit bezpečí. Jde o první pomoc, která je hodně 
důležitá. Bohužel je takové zařízení hodně potřebné, i když osobně bych byl raději, kdyby k situacím, v jakých se 
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sem budou děti a mladí lidé dostávat, vůbec nedocházelo," řekl Jiří Bureš, vedoucí mosteckého odboru 
sociálněprávní ochrany dětí, který byl jedním z iniciátorů otevření "dětského azylu".  
Mosťáček je první zařízení okamžité pomoci pro děti od 3 do 18 let v kraji, které funguje při dětském domově. 
Podobné služby nabízejí třeba známé Klokánky, nemají ale obvykle tak velkou kapacitu.  
 
Ondřej Černý  
 
---  
 
FAKTA  
Pomoc rodičům  
 
Děti se mohou do Mosťáčku, jak se zařízení jmenuje, dostat na vlastní žádost, na žádost rodičů nebo obce a 
příslušných sociálních pracovníků. Ze současných obyvatel jsou dvě děti umístěné na žádost rodičů a tři sourozenci 
na žádost obce. Mezitím budou odborníci pracovat s rodinou, aby se děti mohly klidně vrátit zpět. Jde o pomoc 
například pro rodiče samoživitele, který přijde o práci nebo skončí krátce ve vězení, děti nemusí hned do dětského 
domova.  
 
Foto: V Mosťáčku Holčička (focena tak, aby nebyla k poznání) je jedna ze čtyř sourozenců z Litvínova. Máma je 
nechala doma samotné a zmizela. Děti prosily sousedku o pomoc, pak skončily v novém azylovém domě. Vpravo je 
ředitelka, paní Stütz, v kuchyňce, dole v obýváku Veronika Knoblauchová z litvínovské radnice, která s azylem 
spolupracuje.  
Foto: Martin Adamec, MF DNES  
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Oprášené nápady 
 
Slovo reforma pronásleduje bezmála každého ministra. Evergreenem jsou pro šéfa resortu financí, ať již v oblasti 
veřejných peněz nebo daní, pro vládce zdravotnictví je to vždy zkouška, jak dlouho vydrží ve funkci. A sociální 
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reforma je zase testem nervů ministrů práce.  
Základní pilíře sociální reformy, jejímž cílem je zjednodušení, zlevnění a zefektivnění systému, představil ministr 
práce a sociálních věcí Jaromír Drábek (TOP 09). Od změn očekává lepší zacílení a adresnost sociálních dávek a 
zefektivnění práce orgánů státní správy. Plánuje také více pomoci rodinám sladit péči o děti se zaměstnáním (viz 
Pilíře sociální reformy v roce 2011). To vše již od počátku roku 2012. Proti takto pojaté koncepci nemůže nikdo nic 
namítat. Pokud se ale na jednotlivé části podíváme podrobněji, kontroverzní body již najdeme. A nejenom ve 
smyslu politické ideologie.  
 
VESNIČKO MÁ TROJKOVÁ  
 
Chvályhodný je především záměr ministerstva sjednotit výplaty nepojistných dávek sociální ochrany (tedy všech 
kromě důchodů). To je jistě pro příjemce dávek komfortnější opatření a na druhé straně levnější řešení pro stát. 
Napřesrok by je měl vyplácet pouze nově vznikající jednotný Úřad práce ČR. Respektive jeho kontaktní místa, která 
budou zavedena ve všech tzv. trojkových obcích, tedy na 226 místech v zemi.  
Sporný už je ale návrh, aby i o nároku na dávky rozhodoval pouze tento orgán. Některé typy dávek dnes totiž 
poskytují i běžné obecní úřady, kterých je mnohem více, než má být počet úřadoven budoucí sjednocené instituce. 
Třeba "pracáky" dnes působí v oblasti zaměstnanosti ve zhruba 250 místech a v oblasti dávek státní sociální 
podpory (např.přídavek na dítě, rodičovský příspěvek, sociální příplatek či příspěvek na bydlení) ve čtyřech 
stovkách obcí.  
Ministr Drábek si od změn slibuje úspory a větší přehlednost pro žadatele. Očekává i vyšší zacílení a adresnost 
dávek. Jak toho chce dosáhnout, je ale nejasné. Tím, že pravomoc poskytnout dávku odejme obcím a převede ji na 
kontaktní místa úřadu práce, kterých bude výrazně méně, asi těžko. Terénní práce totiž víceméně vymizí. Obecní 
úředníci přece jenom asi lépe znají prostředí a poměry u konkrétního žadatele. Vzhledem k tomu, že vedlejším 
efektem reformy má být i pokles počtu úředníků, kteří dávky vyplácejí, rozhodování o nároku na ně se nejspíše 
převede do čistě administrativní polohy. "Pokud by chtěl nahradit úřady práce, musel by zřídit pobočky ve všech 
obcích. A to se asi nechystá. Výsledkem bude horší dostupnost k dávkám, když někteří žadatelé nebudou mít ani 
na autobus, aby si dojeli do sousedního města," kritizuje místopředseda senátu Zdeněk Škromach (ČSSD).  
 
POLICEJNÍ STÁT  
 
Aby si úředníci lépe ohlídali, zda lidé nezneužívají dávky pobírané především v hmotné nouzi a nekupují za ně 
například alkohol či je neprohrají v automatech, chce jim je Drábek vyplácet bezhotovostně, na platební karty. 
"Karty budou vydávat a vlastnit úřady práce, budou také hradit náklady spojené s jejich vydáním a provozem. 
Výpisy o nákupech budou rovněž přicházet na úřady práce," vysvětluje způsob jejich fungování mluvčí resortu 
práce a sociálních věcí Viktorie Plívová. Socialisté z toho ale nejsou nadšeni. "Experti ze zahraničí, s nimiž jsme o 
tomto nápadu mluvili, se divili, že stát chce kontrolovat, co si lidé z dávek kupují. Zavání to policejním státem," 
míní Škromach.  
Karty by měly být podle slov Plívové kompatibilní s běžnými bankovními systémy. Na kolik peněz by měl tento 
experiment přijít, ministerstvo neprozradilo. Kupodivu ani to, zda bude resort dodávat do malých obecních 
prodejen čtečky na karty, aby si zde příjemci dávek mohli koupit mléko či rohlíky. Propracovanější a zároveň i 
levnější se zdá být systém poukázek, který již v několika obcích funguje. Prosazoval jej i současný premiér Petr 
Nečas, když byl v Topolánkově vládě v křesle ministra práce a sociálních věcí.  
Původně chtěl Drábek také výrazně zredukovat počty dávek na tři až čtyři z nynějších osmnácti. Nakonec je jen 
spojil do větších celků. Například z dosavadních osmi typů dotací pro zdravotně postižené vzniknou jen dva druhy 
příspěvků.  
Rovněž formulář pro žádost o dávku bude jednotný. "Všechny požadované informace budou poptávány v rámci 
jednoho formuláře. Zamezí se tak duplicitám, resp. triplicitám, kdy musí žadatel o dávky vyplňovat data do 
formulářů opakovaně a opakovaně dokládat dokumentaci, případně absolvovat některá vyšetření," vysvětluje 
Plívová.  
 
PROPOJENÍ SE SOUKROMNÍKY  
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Další změny se chystají na trhu práce. Za prvé se inspektorům usnadní potírání nelegální práce. Bude totiž na 
zaměstnavatelích, aby dokázali, že práci na černo neumožnili. V oblasti zprostředkování zaměstnání by měl stát 
více spolupracovat s agenturami práce. Měl by si je najímat na hledání míst pro skupinu převážně obtížně 
umístitelných lidí. "Částka za tyto služby by měla být stejná nebo nižší, než jakou vynakládáme v rámci 
zprostředkování úřady práce. U obtížně umístitelného uchazeče se náklady pohybují okolo pěti tisíc korun 
měsíčně," upřesňuje mluvčí ministerstva.  
Samy agentury ale nejsou z takové nabídky nadšením bez sebe. "Už teď začínáme trochu pociťovat nedostatek 
pracovní síly mezi lidmi, kteří do práce chtějí. Těžko ale přinutit někoho, kdo pracovat nechce. Lákavější by bylo, 
kdyby v té skupině byli i lidé, kteří se o práci opravdu zajímají. Také nevím, jestli na to teď zrovna má státní kasa 
peníze," míní například ředitel personální agentury Trenkwalder Jan Kozina. Navrhuje pro stát účinnější a levnější 
řešení, inspirované rakouskou praxí. Tam totiž mohou agentury vstupovat do databáze úřadů práce a vybírat si z 
nich vhodné uchazeče. Kontroverzní je i Drábkův návrh zrušit náhradní plnění. Jde o institut, kdy firmy, které 
nedodržují zákonem stanovený limit počtu zaměstnanců se zdravotním postižením, jej naplňují tím, že odebírají 
zboží či služby od společností, v nichž právě tito lidé pracují. Vize ministerstva je jasná – chce zatnout tipec 
podvodným firmám, které hendikepované občany zaměstnávaly naoko, aby mohly od státu inkasovat dotace na 
tato místa. Jenže ne všechny společnosti podvádějí. Institut náhradního plnění jim umožňuje přežívat, jinak jsou 
jen obtížně konkurenceschopné. Kupříkladu tuzemský výrobce zdravotnických prostředků Batist má pod sebou 
dceřinou společnost Linon, v níž na sedmdesát zdravotně postižených vyrábí tampony k ošetření ran. "Myslím, že 
podobné firmy jako naše by na tom byly existenčně hůře, kdyby se náhradní plnění zrušilo. Asi by musely 
hendikepované lidi propouštět. Zvlášť pokud bychom přišli i o dotace na tato pracovní místa," varuje ředitel Batistu 
Jaromír Mertlík. Míní, že z trhu by zmizela asi polovina těchto firem. A o to více by narostly počty zdravotně 
postižených uchazečů v evidenci úřadu práce. Ministerstvo ale takový scénář odmítá. "Naopak pomoci by mělo lepší 
využívání chráněných dílen. Náhradní plnění deformovalo systém," říká Plívová.  
 
MÉNĚ LIDÍ NA DÁVKÁCH  
 
I když někteří označují Drábkovy nápady za revoluci, není v nich v podstatě nic extra nového či neotřelého. Už v 
roce 2007 tehdejší ministr práce Petr Nečas plánoval zřídit Národní úřad pro zaměstnanost a státní správu. Ten měl 
rovněž koncentrovat výplatu dávek na jedno místo. Proti jeho nápadu se ale zvedla taková vlna odporu, že Nečas 
nakonec od plánu v tichosti ustoupil.  
Vůči Drábkově variantě se zatím ostře vymezili hlavně sociální demokraté. "Už letos k Novému roku některé dávky 
vymizely. Tímto návrhem pokračuje snaha vlády vytvořit v zemi chudinský systém. Místo toho, aby se více zaměřili 
na lidi, kteří nechtějí pracovat vůbec," kritizuje Škromach. Také ho především od pravicové vlády překvapuje, že 
chce nasazovat další úředníky, aby kontrolovali, co lidé dělají. "Aby pak tento systém kontrol lidí a kontrol 
kontrolorů nebyl nakonec dražší než celý objem vyplácených dávek," dodal.  
I když Drábek zatím říká, že navrhované změny by neměly snížit objem vyplácených dávek (loni to bylo bezmála 
77 miliard korun), netají se tím, že v budoucnu by chtěl podstatně zúžit okruh lidí, kteří mají ke státním 
příspěvkům přístup. O něco jej omezil již teď od počátku roku, kdy například na porodné či sociální příplatek 
dosáhne řádově menší skupina lidí. Přibližně na třetinu klesá i příplatek na péči u lidí s nejnižším stupněm postižení 
a zpřísnily se podmínky pro pobíraní dávek v nezaměstnanost.  
 
MARCELA ALFÖLDI ŠPERKEROVÁ  
(marcela.alfoldi@euro.cz)  
 
(MARCELA ALFÖLDI ŠPERKEROVÁ)  
 
---  
 
PILÍŘE SOCIÁLNÍ REFORMY V ROCE 2011  
 
1. SJEDNOCENÍ VÝPLATY DÁVEK  
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- Sjednocení procesu výplaty nepojistných dávek sociální ochrany (tedy všech kromě penzí – pozn. red.), tak aby o 
těchto dávkách rozhodoval jediný orgán, Úřad práce ČR.  
 
2. ZMĚNY V OBLASTI PÉČE A ZABEZPEČENÍ ZDRAVOTNĚ POSTIŽENÝCH OSOB  
 
- Z mnoha dílčích dávek pro zdravotně postižené mají vzniknout dvě agregované: opakující se příspěvek na 
mobilitu a jednorázový příspěvek na zvláštní pomůcky.  
 
3. ZMĚNY V OBLASTI ZABEZPEČENÍ OSOB V HMOTNÉ NOUZI  
 
- Výplata dávek bude posuzována na základě příjmové situace nejenom konkrétní osoby v hmotné nouzi, ale též 
dalších osob, které k ní mají vyživovací povinnost, s cílem podpořit zodpovědnost v rámci rodiny.  
- Možnost výplaty dávek prostřednictvím elektronického platebního prostředku.  
 
4. ZMĚNY V OBLASTI PRÁCE A ZAMĚSTNANOSTI  
 
- Úprava definice nelegální práce, aby její prokazování bylo snazší, na sto tisíc korun vzroste maximální výše 
pokuty za nelegální práci.  
- Umožní Úřadu práce převést zprostředkování zaměstnání pro obtížně umístitelné uchazeče na agentury práce.  
- Uchazeč o zaměstnání si bude moci sám vybírat poskytovatele rekvalifikace.  
- Zruší institut náhradního plnění povinného podílu osob se zdravotním postižením odběrem výrobků či služeb od 
firem, které zdravotně postižené zaměstnávají.  
- Ruší zaměstnavatelům povinnost hlásit na úřad práce každé volné pracovní místo.  
 
5. ZMĚNY V OBLASTI RODINNÉ POLITIKY A PÉČE O DĚTI  
 
- Upravuje institut rodičovské výpomoci, tedy pečování o cizí dítě souběžně s péčí o vlastní předškolní dítě mimo 
režim živnostenského zákona.  
- Poskytování služeb péče o děti na nekomerčním základě se rozliší na péči o malou, střední a velkou dětskou 
skupinu. Pro malé a střední skupiny nebude platit hygienická vyhláška.  
- U dětí starších dvou let bude rodičovský příspěvek poskytován bez ohledu na délku pobytu v jeslích.  
 
---  
 
Jako Big Brother: Dávky přijdou na účet, výpis dostane úředník  
 
---  
 
SOCIÁLNÍ DÁVKY DNES  
 
ÚŘAD PRÁCE VYPLÁCÍ:  
 
- Přídavek na dítě  
- Příspěvek na bydlení  
- Rodičovský příspěvek  
- Porodné  
- Pohřebné  
- Dávky pěstounské péče  
 
OBECNÍ ÚŘAD VYPLÁCÍ:  
 
- Příspěvek na živobytí  
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- Mimořádnou okamžitou pomoc  
- Doplatek na bydlení  
- Příspěvek nevidomým na krmivo pro vodicího psa  
- Příspěvek na užívání bytu a garáže  
 
OBECNÍ ÚŘAD S ROZŠÍŘENOU PŮSOBNOSTÍ VYPLÁCÍ A VYDÁVÁ:  
 
- Příspěvek na péči  
- Mimořádnou okamžitou pomoc osobám ohroženým sociálním vyloučením  
- Jednorázové příspěvky na opatření zvláštních pomůcek  
- Příspěvek na úpravu bytu  
- Příspěvek na zakoupení, celkovou opravu a zvláštní úpravu motorového vozidla  
- Příspěvek na provoz motorového vozidla  
- Příspěvek na individuální dopravu  
- Průkazy TP, ZTP a ZTP/P  
 
Foto: PŘEKVAPENÍ SE NEKONÁ. Někteří označují reformu ministra Jaromíra Drábka za revoluci, ale není v ní nic 
světoborného.  
FOTO: Tomáš Novák  
 

 
Skóre:  0.82 
Název:  Vysočina: domovy pro seniory nestačí 
Zdroj:  ČT 24 
Datum:  24.01.2011 
Relace:  Události v regionech – Praha 
Pořadí:  19 
Zpracováno:  25.01.2011 05:36:34 
Autor:  Blanka Poulová 
Moderátor:  Jitka Sluková 
Hosté:  Helena Chalupová, Táňa Švrčková, David Kafka, Petr Krčál, Jiří 

Běhounek 
Jazyk:  cz 
Oblast:  Televize 
Zkratka oblasti:  TV 
Zkratka zdroje:  TVT8 
Identifikace:  TVT820110124040018 
Rozsah:  00:01:53 
Čas vysílání:  18:24:51 
Klíčová slova: sociálních (3), sociální (2), služeb, služby  
Vysočina: domovy pro seniory nestačí 
 
Moderátor:  
Na Vysočině je nedostatek míst v domovech pro seniory. V kraji je domovů 25, z toho 12 z nich spravuje kraj, ale 
nestačí to. Lidí čekajících na umístění je teď tři a půl tisíce. Tak se kraj snaží opravit staré prostory, které přestaly 
vyhovovat. A povedlo se to, např. ve Velkém Meziříčí. Nový domov tam otevřeli právě dnes.  
 
Autor:  
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4 roky už čekají klienti Domova pro seniory ve Velkém Meziříčí na nové prostory. Předválečná budova nesplňuje 
hygienické normy. V některých částech domu navíc hrozí zřícení stropů.  
 
Helena Chalupová, ředitelka Domova pro seniory Velké Meziříčí:  
Máme teď 98 klientů, protože jsme přes rok měli stop stav, nebrali jsme nové klienty.  
 
Autor:  
Opravovat budovu by bylo nákladnější než stavět novou. A tak kraj nechal postavit za 124 miliónů Domov pro 
seniory nový. Většina peněz šla ze státní pokladny. Nejmodernější krajské zařízení pro důchodce, které zahájí 
provoz do měsíce, se navíc specializuje na lidi s Alzheimerovou chorobou.  
 
Helena Chalupová, ředitelka Domova pro seniory Velké Meziříčí:  
Jsou to klienti s demencí, kteří ztrácí orientaci v místě, čase, nepoznávají rodinné příslušníky.  
 
Autor:  
Jenže stavět nové Domovy pro seniory není prioritou Ministerstva práce a sociálních věcí.  
 
Táňa Švrčková, tisková mluvčí, Ministerstvo práce a sociálních věcí:  
S ohledem na úsporná opatření vlády ve státním rozpočtu na rok 2011 nebudou pro letošní rok zahájeny žádné 
nové akce.  
 
David Kafka, náměstek ministra pro sociální a rodinnou politiku:  
Ať je ten Domov pro seniory jakkoliv nový a pohodlný, tak rodinné prostředí to stejně nenahrazuje.  
 
Petr Krčál, radního pro oblast zdravotnictví, kraj Vysočina:  
Nastavíme více prostředků do sociálních služeb terénního a ambulantního charakteru.  
 
Autor:  
Kraj bude muset sáhnout letos pro 30 miliónů do rezerv.  
 
Jiří Běhounek /nez. za ČSSD/, hejtman Vysočiny:  
Pravděpodobně nám nezbude, než tu rezervu mít připravenou, protože sociální služby neposkytují jenom kraje, ale 
poskytují je i města a obce.  
 
Autor:  
Kraj Vysočina chce do pěti let postavit přístavby ke stávajícím domovům pro seniory, kde by našlo azyl 100 
pacientů s různými typy demencí. Blanka Poulová, ČT, Vysočina.  

 
Skóre:  0.93 
Název:  Po škrtech chybí peníze na sociální služby 
Zdroj:  ČT 24 
Datum:  24.01.2011 
Relace:  Události v regionech – Praha 
Pořadí:  14 
Zpracováno:  25.01.2011 05:36:34 
Autor:  Kristina Vrkočová 
Moderátor:  Jitka Sluková 
Hosté:  Jan Mácha, Miluše Balková, Ivana Stráská 
Jazyk:  cz 
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Po škrtech chybí peníze na sociální služby 
 
Moderátor:  
Škrty v oblasti sociálních služeb mají první negativní dopady. V jižních Čechách přijdou lidi s duševním 
onemocněním o sociální rehabilitaci. Tj. služba, kterou jako jediné v kraji nabízelo občanské sdružení Fokus. Letos 
ale dostalo tak malou dotaci, že jej stovkám svých klientů dál poskytovat nemůže.  
 
Autor:  
Chráněné dílny zůstanou. Na odborně vyškolené sociální pracovníky, kteří nemocným pomáhali např. po návratu 
z psychiatrické léčebny, ale už peníze nejsou.  
 
Jan Mácha, ředitel, o.s. Fokus Tábor:  
Žádali jsme asi 2 milióny po MPSV a dostali jsme 150 000,-.  
 
Miluše Balková, ředitelka, o.s. Fokus Písek:  
150 000,- nám nestačí ani na měsíc provozu.  
 
Ivana Stráská /ČSSD/, náměstkyně hejtmana Jihočeského kraje:  
Kraj dostal při letošním dotačním řízení zhruba 400 miliónů Kč. Je to o necelých 60 miliónů méně než kraj 
potřebuje na zajištění sociálních služeb.  
 
Autor:  
Pracovníci Fokusu viní z tíživé finanční situace Jihočeský kraj. Ministerstvo podle nich jenom schválilo jeho návrh.  
 
Jan Mácha, ředitel, o.s. Fokus Tábor:  
Na sociální rehabilitaci jako na typ služby bylo vydáno z těch 400 miliónů 3,6 miliónů mezi 16 organizací.  
 
Ivana Stráská /ČSSD/, náměstkyně hejtmana Jihočeského kraje:  
Dostali méně všichni. Ta částka byla určitým způsobem sjednocena pro všechny, kteří poskytují preventivní služby.  
 
Miluše Balková, ředitelka, o.s. Fokus Písek:  
My jim pomáháme řešit problémy na úřadech, pomáháme jim řešit problémy s dluhy. V podstatě je učíme znovu 
žít.  
 
Jan Mácha, ředitel, o.s. Fokus Tábor:  
Může se stát, že skončí v léčebnách nebo skončí prostě doma, v totální jakoby sociální izolaci.  
 
Autor:  
Představitelé Fokusu znovu chtějí oslovit Ministerstvo i Krajský úřad. Sociální rehabilitaci považují za nejdůležitější 
službu, kterou nabízejí. Proto např. v Písku nechtějí pracovníky hned propouštět. Nejdřív jim sníží pracovní úvazky. 
Přesto, pokud se stávající rozhodnutí o dotacích nezmění, neudrží sociální rehabilitaci déle než do konce března. 
Kristina Vrkočová, ČT, Písek.  
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Fokus, jenž pečuje o 120 lidí, je na dně 
 
České Budějovice – Je to šok, zvlášť pro lidi s duševním onemocněním. Budějovické Sdružení Fokus, které s nimi 
pracuje, stojí po pěti letech před zánikem. Ministerstvo práce a sociálních věcí mu totiž letos dalo na provoz a 
terénní služby o 90 procent peněz méně než loni.  
"Je to pro nás naprosto nepochopitelné. Loni v říjnu jsme dostali od kraje dotace na vytvoření nového střediska v 
Českém Krumlově. Sotva se to začalo pozvolna rozjíždět, tak nemáme peníze na provoz a budeme asi muset 
zavřít," zoufá si ředitelka Zdeňka Kuviková. Zatímco loni dostal Fokus, jenž ročně pečuje o 120 klientů, kolem 1,5 
milionu korun, letos je to jen 150 tisíc. Podle Kuvikové to vystačí maximálně na dva až tři měsíce a to bude ještě 
muset propustit dvě zaměstnankyně.  
 
Služeb je málo  
 
"Lidí s duševním onemocněním přibývá, protože doba přináší velké stresy. V tomto postoji ministerstva se to však 
vůbec neprojevuje," je přesvědčena Kuviková. Její slova potvrzuje i psychiatr Lukáš Krejčů. Zánik sdružení by 
podle něj způsobil psychicky nemocným velké potíže. "Těchto služeb je bohužel v Budějovicích žalostně málo. 
Pokud Fokus zanikne, tak to pocítí velké množství lidí," argumentoval Krejčů. Jednou z klientek Fokusu je i 55letá 
Ludmila z Českých Budějovic, která trpí už 20 let silnými depresemi. Do Fokusu dochází druhým rokem, a to 
minimálně dvakrát týdně. "Jsem tady v kolektivu lidí, kteří mají podobné problémy jako já. Díky tomu na chorobu 
zapomínám. Nedovedu si představit, co bych dělala, kdyby Fokus zanikl," obává se Ludmila.  
Na sociální služby na jihu Čech připadne letos zhruba 400 milionů korun, což je o 60 milionů méně než loni. Podle 
mluvčí krajského úřadu Kateřiny Koželuhové upozorňovali zástupci kraje ministerstvo na to, že je tato částka 
naprosto nedostatečná. "V některých případech to může ohrozit poskytování některých sociálních služeb či dokonce 
k jejich likvidaci," vysvětlila mluvčí. Veškerou zodpovědnost za tuto situaci nese podle ní ministerstvo. Dalším 
sdružením, které bude muset letos výrazně utáhnout opasky, je i centrum sociálních služeb Empatie v Libniči. 
Nabízí pět druhů služeb a ročně hospodaří s rozpočtem kolem 55 milionů korun. Oproti loňsku dostalo o 8,5 milionu 
méně. Představuje to pokles asi o 40 procent. "Všechna úsporná opatření, která jsme přijali, jsou už teď na hraně. 
Nedovedu si proto představit, kde bychom ještě mohli ušetřit. Zřejmě budeme muset snížit zaměstnancům mzdy 
nebo se domluvit se zřizovatelem, jímž je kraj, na vyšším příspěvku," nastínil ředitel Alois Ambrož. Co říkáte na to, 
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že Fokus musí skončit? Měl by ho podpořit kraj? Jaké máte s Fokusem zkušenosti? Diskutujte na webové stránce 
ceskobudejovicky.denik.cz  
 
(PAVEL KROUPA)  
 
Foto: KOUZLA SE SKLEM. Jednou ze služeb, které nabízí Fokus svým klientům, je sociálně terapeutická dílna. 
Vyrábí v ní skleněné vitráže. Na provoz dostalo sdružení zvláštní dotaci, takže bude zatím fungovat. Na snímku je 
terapeutka Věra Zemanová s klientem Michalem.  
Foto: Deník/ Jaroslav Sýbek  

 
Skóre:  0.82 
Název:  Marcela Škábová, ředitelka poradny pro rodinu, manželství a 

mezilidské vztahy, v rozhovoru pro Deník: Nejtěžší bývá pro klienty 
první krok. Řešíme také nevěru 
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Marcela Škábová, ředitelka poradny pro rodinu, manželství a mezilidské vztahy, v rozhovoru pro Deník: 
Nejtěžší bývá pro klienty první krok. Řešíme také nevěru 
 
Region – Vztahové problémy, zadluženost, přepracovanost, nevěra, poruchy chování dítěte, smrt blízké osoby a 
mnohé další. To jsou nástrahy života, se kterými se setkáváme každý den, nebo o nich slýcháme v médiích. Mnozí 
z nás o nich většinou naštěstí jen slýchají. Ale co když se nás tyto problémy bezprostředně týkají?  
Co když se právě my ocitneme ve složité životní situaci, kdy zcela zkrachovaly vztahy v rodině, na pracovišti, co 
když jsme ztratili své rodiče a neumíme se s jejich smrtí vyrovnat? Právě v takovém okamžiku jsou psychologičtí 
pracovníci připraveni nám pomoci. Ukázat nám cestu, jak se dostat z mnohdy bludného kruhu. Avšak ten první 
krok je zcela na nás.  
Od 1. ledna došlo k sloučení 7 poraden pro rodinu, manželství a mezilidské vztahy samostatných příspěvkových 
organizací zřizovaných Středočeským krajem s Poradnou pro rodinu, manželství a mezilidské vztahy Rakovník se 
sídlem v Rakovníku. Ředitelkou je psycholožka Marcela Škábová, která stála u zrodu poradny v Rakovníku v roce 
1984.  
 
Proč došlo ke sloučení jednotlivých poraden v kraji?  
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Cílem sloučení je zefektivnění hospodaření, rozšíření a prohloubení odborných specializací krajských rodinných 
poraden po jejich sloučení do jediné krajské poradny. Jedním z hlavních důvodů, proč k transformaci dochází, je 
zefektivnění činnosti odborných psychologických poraden, snaha ulevit jednotlivým pracovištím a uvolnit ruce 
odborným pracovníkům k tomu, aby se mohli ještě více věnovat svým klientům.  
 
To znamená, že veškerá ekonomická činnost a hospodaření se bude provádět v Rakovníku?  
 
Ano, my tady v Rakovníku budeme zajišťovat ekonomický a hospodářský servis pro všechny sloučené poradny. 
Doposud musely i malé poradny, kde byl například pouze jeden psycholog a jedna sociální pracovnice, kromě 
odborné činnosti vést finanční i mzdové účetnictví.  
 
Jak je to tedy se sítí poraden? Je v každém bývalém okresním městě?  
 
Ve Středočeském kraji jsou poradny v Králově Dvoře, Kolíně, Kutné Hoře, Mladé Boleslavi, Nymburce, Praze Západ, 
Východ a Příbrami. V okrese Mělník není poradna vůbec, v Benešově je soukromé občanské sdružení, které 
poskytuje podobnou službu jako my. Pod Poradnu pro rodinu, manželství a mezilidské vztahy Rakovník nepatří ani 
Manželská rodinná poradna na Kladně, která je oddělením Zařízení sociální intervence Kladno. Oproti jiným krajům 
je ale na tom Středočeský kraj co do počtu poradenských pracovišť velmi dobře. Jsou kraje, kde jsou pouze dvě až 
tři poradny v některých regionech a lidé musejí dojíždět do krajských měst. To ve Středočeském kraji naštěstí 
není.  
 
Kdo může žádat v poradně o pomoc?  
 
Věkové spektrum našich klientů je skutečně hodně široké. Spodní hranicí je věk 16 let, kdy může přijít klient sám. 
Pokud je to osoba mladší, tak je nezbytné, aby přišla za doprovodu zákonného zástupce nebo s rodinným 
příslušníkem, který donese souhlas zákonných zástupců, tedy většinou rodičů. V naší poradně byl v předchozích 
letech nejstarší klient ve věku 84 let.  
 
Jak to tedy vypadá, když sem přijde malé dítě s rodiči, nebo sám budoucí klient?  
 
Nejprve absolvuje vstupní pohovor. Jedná se o první konzultaci dvou zcela rovnocenných lidí: klienta a sociálního 
pracovníka poradny.  
 
Budoucí klient řekne, jakou pomoc očekává, terapeut sdělí klientovi, jakou pomoc mu může poradna nabídnout. 
Vždy se vychází z přání klienta, ale také z možností terapeuta. Následně se domluví oba na podmínkách další 
spolupráce.  
 
A vše probíhá v anonymitě?  
 
Vždy se domlouváme s klientem, zda chce zůstat v anonymitě, a nebo jestli nám sdělí své jméno a eventuálně 
svoje telefonní číslo a bydliště pro potřeby vzájemné komunikace a další návazné spolupráci. Pokud se rozhodne 
vystoupit z anonymity, což je pouze na jeho rozhodnutí, podepíše svůj souhlas s poskytnutím svých údajů. Bez 
souhlasu klienta nemůžeme sdělit jakoukoliv informaci, jsme vázáni mlčenlivostí ze zákona č. 108/2006 Sb. O 
sociálních službách. Dle tohoto zákona jsou veškeré služby poskytovány klientům bezplatně.  
 
Klientům sociální pracovnice následně přiřadí odborníka na pomoc?  
 
Ne. Klient si může vybrat z personálního obsazení. Máme obrovskou výhodu, na to jsem celkem pyšná, že se nám 
podařilo vytvořit personální a věkové složení odborníků tak, aby si každá věková skupina mohla vybrat. Další věcí 
je, že tu máme psychology odborníky nejen ženy, ale i muže. Klienti si tak mohou vybrat mezi mladší, ale i starší 
generací či mezi mužem a ženou.  
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S jakými nejčastějšími problémy lidé do poradny chodí?  
 
Úplnou statistiku za celý kraj ještě nemám. Ale co se týče Rakovníka, je nejčastějším problémem, se kterým lidé 
přišli do poradny v loňském roce, porucha chování dítěte. Dále jsou to rozvodové vztahové problémy a na třetím 
místě nevěra. Na čtvrtém místě poruchy komunikace. To jsou hlavní problémy, které se opakují často. Pouze se 
někdy mění jejich pořadí.  
 
Zneužívají někteří lidé vašich služeb?  
 
Je to téma, které člověka napadne, když se v médiích hojně hovoří o zneužívání sociálních dávek, ale řekla bych, 
že my jsme spíš instituce, kterou člověk vyhledává až v okamžiku, kdy pomoc potřeby pociťuje. Přirovnala bych to 
například k bolestem břicha. Když vás začne bolet břicho, zajdete na chirurgickou ambulanci, ale preventivně tam 
nejdete. (smích)  
 
Vrací se k vám klienti?  
 
Ano. Někteří lidé vůbec nevědí, že nějaká poradna existuje, ale když mají problém, začnou shánět informace, 
začnou hledat pomoc a dozvědí se i o nás. Když je problém vyřešen, ukončíme na základě dohody spolupráci. 
Někdy se stává, že pokud byl klient s pomocí poradny spokojen, může se třeba po několika letech, když se dostane 
znovu do složité životní situace, na poradnu obrátit. Také se stává, že nás spokojený klient doporučí svým 
známým, přátelům. To je pro nás velmi pozitivní.  
 
Řešíte v poradnách problémy typu jako alkoholismus, drogová závislost apod.?  
 
Takovéto klienty se závislostí obracíme na odborníky, nejsme léčebné zařízení. V poradně jsme schopni pomoci 
rodině, která s alkoholikem nebo drogově závislým žije, což není vůbec jednoduché. Řešíme pak mezilidské a 
rodinné vztahy okolo toho závislého klienta.  
 
Jaký nejzávaznější problém jste v poradně řešili?  
 
Je to velmi těžké posoudit, každý člověk jinak hodnotí situace, a to, co ho v životě potkalo. Vesměs jsou hodně 
těžké situace, kdy rodiče přijdou o dítě nebo velmi komplikované jsou rozpady vztahů.  
 
Někdy jsou velmi komplikované sourozenecké konstelace. Netroufla bych si říct, co je nejzávažnějším problémem. 
Někdy je třeba pro člověka velmi těžká situace, když přijde o zaměstnání. Opravdu je to případ od případu jinak.  
 
Dojíždíte za klienty domů?  
 
Ne, nemáme terénní službu. Ale protože nemáme bezbariérový přístup do poradny, a protože jsme začlenění do 
místních (rakovnických) sociálních služeb, tak když je klient imobilní, tak se domluvíme s pečovatelskou službou a 
za klientem dojedeme. Není to však běžný standard. Převážná většina kontaktů se odehrává v poradně.  
 
Narůstá poradnám počet klientů?  
 
Ano, kontinuálně narůstá každým rokem.  
 
Co byste doporučila lidem, kteří váhají se svým problémem do poradny zajít?  
 
Velmi často bývá nejtěžší udělat ten první krok a přijít do poradny. Jsou lidé, jejichž první reakce, když se dozvědí 
o poradně, je: "Tam bych nikdy nešel". Může to být spojeno s tím, že jsou sami schopni své problémy vyřešit. 
Někteří lidé mohou mít nepříjemný pocit z toho, že by je mohl někdo vidět, jak jdou k nám do poradny. Takže 
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velice často navštěvují poradnu v jiných městech, což je možné. Jak jsem již řekla, my za ty lidi nemůžeme vyřešit 
jejich problémy a ani na to neaspirujeme, ale pomáháme jim vykročit z bludného kruhu, pomáháme s hledáním 
možného řešení. Ten první krok je však na nich.  
 
Jak dlouho se práci v poradně věnujete?  
 
V poradně v Rakovníku pracuji od podzimu roku 1984 spolu s kolegyní Kratochvílovou. Předtím jsem pracovala v 
Pedagogicko-psychologické poradně v Praze jako školní psycholog se specializací na střední odborná učiliště, ještě 
předtím jako podnikový psycholog.  
 
Jak jste se k této práci dostala?  
 
K psychologii jsem měla blízko už od základní školy, kdy jsem se jí chtěla zabývat. I když ta cesta nebyla úplně 
přímá, jako u jiných odborníků. Mám střední odbornou školu s maturitou a teprve poté jsem absolvovala 
filozofickou fakultu a následně další a další vzdělávání. Protože toto je profese, stejně jako medicína, která 
vyžaduje neustále další sebevzdělávání, absolvujeme celou řadu vzdělávacích programů, kurzů, supervizí a 
podobně.  
 
Změnila byste svoji profesi, kdybyste měla možnost vrátit se v čase?  
 
Rozhodně bych neměnila, mám tu práci ráda a hrozně moc se těším, až se budu moci zase více věnovat klientům. 
Nyní v době transformace se spíše věnuji té administrativní činnosti, ale až se vše zaběhne, určitě si chci znovu 
vymezit více prostoru pro klienty.  
 
Jak trávíte volný čas?  
 
Mám pejska a s ním chodím na procházky do přírody, čímž spojím příjemné s užitečným. Snažím se i hýbat, aby 
byl člověk v nějaké fyzické kondici, a pak mám ráda rukodělné práce. Baví mě historie, ráda si něco přečtu a 
kouknu se na historický film. Pak samozřejmě čerpám energii i z rodiny.  
 
Máte nějaké hodnocení vaší práce od klientů?  
 
Děláme si zpětnou vazbou prostřednictvím anonymních dotazníků, kde klienti hodnotí přístup odborníků, jak byli s 
prací spokojeni a další věci důležité k hodnocení naší práce.  
Musím s potěšením říci, že zatím jsme nezjistili nějaký závažný problém.  
 
(MIROSLAV ELSNIC)  
 
---  
 
Vizitka Škábové  
– již od útlého věku se chtěla věnovat psychologii, v roce 1984 zakládala poradnu v Rakovníku  
– ráda chodí do přírody, čte a podívá se na historický film či film o přírodě – nyní je ředitelkou poraden zřízených 
Stř. krajem  
 
Foto: PSYCHOLOŽKA a zároveň ředitelka Marcela Škábová.  
Foto: Deník/M.Elsnic  
 

 
Skóre:  0.95 
Název:  Šetření likviduje sociální služby 
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Šetření likviduje sociální služby 
 
PRAHA  Zásadní omezení dotací na rok 2011 ve službách sociální prevence způsobí radikální snížení úrovně 
sociálních služeb v Praze a ve Středočeském kraji. Tvrdí to Jiří Kubalík, ředitel pražského Střediska pro ranou péči.  
 
Omezování dotací aktuálně přinese problémy uživatelům služeb, v blízké budoucnosti ale může klást řádově vyšší 
nároky na financování sociální péče ze státního rozpočtu. Jednou ze sociálních služeb, jejíž poskytování je reálně 
ohroženo, je i služba rané péče, uvedl Kubalík ve stanovisku, které zaslal Haló novinám. Raná péče je terénní 
služba poskytovaná dítěti a rodičům dítěte, které je zdravotně postižené, nebo jehož vývoj je ohrožen v důsledku 
nepříznivého zdravotního stavu. Služba je zaměřena na podporu rodiny a podporu vývoje dítěte s ohledem na jeho 
specifické potřeby. Raná péče pracuje s klienty v jejich přirozeném prostředí, a tím pádem mnohem efektivněji 
asistuje při rozvoji dovedností postižených. Oproti loňskému roku však došlo ze strany ministerstva práce a 
sociálních věcí k výraznému snížení dotací na poskytování těchto preventivních služeb. Našemu středisku byla 
přidělena dotace na poskytování služeb v Praze a Středočeském kraji ve výši 1 364 000 korun, což je zhruba 39 
procent potřebné částky. Takto výrazný úbytek finančních prostředků je pro službu v podstatě likvidační a reálně 
stačí maximálně na pět měsíců jejího provozování, varoval Kubalík. V podobné situaci jsou podle něj i další 
organizace, které ranou péči v Praze a Středočeském kraji poskytují, a sice Raná péče Diakonie ČCE a Středisko 
Tamtam. Zrušení služby raná péče by se jen v Praze a Středočeském kraji dotklo, v případě výše zmíněných 
organizací, zhruba dvou set rodin.  
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Rodiny seniorů často řeší jak se o ně postarat, když onemocní. Svěřit je do domova důchodců nebo domu s 
pečovatelskou službou není vždy možné (pro někoho ani přijatelné) řešení.  
 
" Asi osmdesát procent starších lidí, kteří potřebují péči, je ošetřováno v domácím prostředí," říká k situaci v ČR 
MUDr. Iva Holmerová, PhD., z České gerontologické společnosti a České alzheimerovské společnosti. "Stále u nás 
ale chybí dostatek informací o službách i o tom jak pečovat. Zaměřujeme pozornost spíše na instituce. Ve 
Skandinávii například mají spočítáno, že se vyplatí celý systém založit na podpoře péče v rodině." Na medicínu 
dlouhodobé péče se u nás stále zapomíná. "V České republice jde o nový lékařský obor, který bude nástavbovou 
specializací jako roční certifikovaný kurz pro všechny klinické pracovníky u lůžek, v zařízeních dlouhodobé péče a 
také jako konziliáři v pobytových sociálních zařízeních," upřesňuje Iva Holmerová.  
 
Dva různé obory  
 
Přestože agentury domácí péče u nás začaly vznikat již v 90. letech, stále jich je pouze 583 v celé republice a náplň 
jejich práce je pro většinu z nás velká neznámá. "Při komunikaci s lékaři se setkáváme s oslovením paní 
pečovatelko. Je to problém, protože rozdíl mezi domácí péčí a pečovatelskou službou je opravdu veliký," říká k 
problematice Mgr. Bohumila Hajšmanová z Agentury domácí péče Domovinka. Domácí péče a pečovatelská služba 
jsou dva různé obory, které jsou hrazeny jiným způsobem a u svých klientů provádějí rozdílné výkony. Domácí 
péče spadá pod Ministerstvo zdravotnictví, pracují v ní všeobecné sestry a fyzioterapeutky, které mají minimálně 
středoškolské vzdělání. Provádějí odborné výkony, jako jsou například převazy ran, odběry krve, aplikace injekcí a 
podobně. Pokud domácí péči předepíše praktický lékař nebo ošetřující lékař v době hospitalizace, je plně hrazena 
ze zdravotního pojištění.  
Naopak pečovatelská služba spadá pod Ministerstvo práce a sociálních věcí. Fungují v ní pečovatelky, které můžou 
mít pouze základní vzdělání, musejí však projít rekvalifikačním kurzem. Zajišťují nákupy, stravování, úklid, pomoc 
při osobní hygieně a tak dále, jde tudíž o nezdravotnické výkony a klienti (pacienti) si je hradí sami. "Praktický 
lékař může doporučit agenturu domácí péče, pacient si ji ale smí zvolit sám. Doktor však rozhoduje o rozsahu péče. 
Maximum jsou tři hodiny denně," vysvětluje Bohumila Hajšmanová.  
 
Nabídka nestačí  
 
Poptávka po domácí péči je u nás mnohem vyšší než nabídka agentur. Podobné je to u pečovatelských služeb. 
Podle zákona 108/2006 Sbírky musí každý pracovník sociálních služeb splnit požadavky Ministerstva práce a 
sociálních věcí na odpovídající vzdělání. U agentur domácí péče musí mít pracovník ze zákona vzdělání všeobecné 
sestry a osvědčení o registraci, že může pracovat samostatně, bez odborného dohledu.  
 
Připravila TÁŇA TUČKOVÁ  
 
---  
 
Domácí péče a pečovatelská služba jsou dva různé obory, jež jsou hrazeny jiným způsobem a u svých klientů 
provádějí rozdílné výkony.  
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---  
 
Kam pro informace  
 
Při shánění potřebných informací i výběru agentur je dobré začít na stránkách Národního centra domácí péče České 
republiky (www.domaci-pece.info), které zajišťuje komplexní informační a poradenský servis v oboru pro odbornou 
i laickou veřejnost.  
 
---  
 
Certifikát jako vodítko  
 
Certifikace agentur domácí péče jako záruka kvality pomáhá zprůhlednit služby jednotlivých poskytovatelů. Můžou 
se totiž v praxi diametrálně lišit. Jako první v ČR certifikaci získala Agentura domácí péče Domovinka z Plzně.  
 
Foto: Většina seniorů si přeje zůstat doma. Oborníci se shodují v tom, že neakutní péče o ně mívá nejlepší 
výsledky právě v jejich domácím prostředí  
Foto: Ilustrační snímek PIXMAC  
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Klentnice – Vařit, prát, žehlit, nakupovat nebo hospodařit s penězi. To se poslední tři roky učí klienti klentnického 
ústavu Srdce v domě, který se stará o osoby se zdravotním postižením. V nejbližších několika letech by se totiž 
čtyřiadvacet z nich mělo stěhovat z ústavu do domů za zhruba třicet milionů korun, a začlenit se tak do běžného 
života. Přeměnu sociálních služeb připravuje Jihomoravský kraj.  
"Myšlenkou je zrušení nebo omezení velkých zařízení, která poskytují zdravotní péči postiženým klientům. Ti jsou v 
různé míře schopní žít neizolovaně normálním životem, naučit se nakupovat a hospodařit. Cílem je umožnit jim 
začlenění se zpátky do běžného života mezi běžné lidi," vysvětlila ředitelka Srdce v doměBlanka Drobiličová.  
"Pro naše zařízení bychom měli postavit čtyři domky. V každém by pak měla být domácnost o zhruba šesti lidech.  
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K tomu bychom měli postavit takzvané centrum volného času," sdělila ředitelka. Podle jejích slov proces přeměny 
odstartoval kraj už v roce 2007. "Projekt má ale skluz. Do roku 2013 by se mělo ukončit podávání žádostí o 
investiční peníze. Do roku 2015 by pak měl být zaplacený," vypočítala Drobiličová s tím, že Klentničtí už mají 
dokonce vybrané lokality, na kterých by domky mohly vzniknout. "Jedním z kritérií je, že by neměly domácnosti 
stát v místě stávajícího zařízení. To znamená, že v Klentnici nebudou. Hledali jsme pozemky po okolí v různé 
vzdálenosti. Nakonec nám z toho vzešly dvě lokality. Kde ale jsou zatím prozrazovat nechci," řekla tajemně 
ředitelka.  
V domcích by měl pro představu panovat zhruba podobný režim jako například v dětských SOS vesničkách. "Bude 
tam stálá celodenní služba se zaměstnanci. Klienti se sami rozhodnou, jak si chtějí připravovat snídaně či obědy, 
sami si budou organizovat život pod dohledem člověka, který jim bude neustále k dispozici," nastínila Drobiličová.  
Jak podotkla, na novou formu bydlení dlouhodobě připravují vybrané obyvatele ústavu právě zaměstnanci Srdce v 
domě. "Aby neměli klienti strach, připravujeme je už od té doby, co nás do procesu zařadili. V ústavu jsme zřídili 
cvičný byt. Tam se klienti učí vařit, zavařovat, skladovat potraviny, prát, žehlit, zašívat, stolovat, a pečou si 
dokonce i narozeninové dorty. Když má například někdo narozeniny, tak si od ostatních objedná dort, zaplatí jim 
nákup potravin a oni mu ho upečou," osvětlila ředitelka.  
Klienty zaměstnanci ústavu učili také chodit na procházky, nakupovat, vybírat si oblečení či potraviny, na které 
mají chuť. "Nepřipravujeme je ale pouze na to pozitivní, co jim běžný život přinese. Mapovali jsme všechna rizika, 
která by mohla vzniknout. To znamená, jak se zachovat, kdyby je někdo okradl, zneužil nebo se do domečku 
vloupal," vyjmenovala ředitelka, která věří, že její klienti stěhování zvládnou. "Změna to pro ně bude stejně 
náročná jako pro každého zdravého člověka, který jde třeba do jiného zaměstnání. Oni to ale zvládnou," ví. Srdce v 
domě však z Klentnice nezmizí. Jen jeho kapacita se sníží o oněch čtyřiadvacet klientů, kteří dostali šanci a jsou 
schopní se do běžného života začlenit.  
 
(IVA VALENTOVÁ)  

 
Skóre:  0.77 
Název:  V Miroslavi vyroste domov pro seniory, ani to však nestačí 
Zdroj:  Mladá fronta Dnes 
Datum:  27.01.2011 
Str.:  4 
Mutace:  Jižní Morava 
Pořadí:  2 
Zpracováno:  27.01.2011 04:34:00 
Náklad:  246620 
Ročník:  22 
Číslo:  22 
Rubrika:  jižní morava 
Autor:  Vojtěch Smola 
Odkaz:  http://zpravy.idnes.cz/ mfdnes.asp  
Jazyk:  cz 
Oblast:  Celostátní deníky 
Zkratka oblasti:  DC 
Zkratka zdroje:  DCMF 
Identifikace:  DCMF20110127250016 
Klíčová slova: službou (2), služeb (2), sociálních  
V Miroslavi vyroste domov pro seniory, ani to však nestačí 
 
Lidé z Miroslavi a okolí by se mohli dočkat domova pro seniory. Kraj se totiž rozhodl, že v tomto městě takový 
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domov s padesáti lůžky zbuduje. Už teď je jasné, že zájem bude mnohem větší.  
 
MIROSLAV V Miroslavi na Znojemsku má v příštích letech vyrůst nový domov seniorů s padesáti lůžky. Nyní se 
zpracovává projektová dokumentace. Celková investice do domova by měla dosáhnout asi pětasedmdesátimilionů 
korun.  
Domov seniorů je projektem Jihomoravského kraje, který jeho stavbu zaplatí. "Pozemky, na nichž bude 
novostavba stát, už byly převedeny do majetku kraje," informoval místostarosta města Roman Volf. Domov má 
vzniknout na bývalé školní zahradě v ulici Třináctky nedaleko centra města. Přitom jde o poměrně tiché místo – 
nachází se mimo městský ruch.  
Podle Volfa se nyní pracuje na přeložce kabelu pro vysoké napětí. První stavební práce by měly začít letos na 
podzim nebo počátkem roku příštího. Od výstavby a fungování domova pro starší občany si město slibuje také 
vznik pětatřiceti nových pracovních míst.  
V Miroslavi funguje čtrnáctým rokem dům s pečovatelskou službou. Je však pouze pro klienty, kteří jsou 
soběstační. "Není to zařízení se čtyřiadvacetihodinovou péčí, tak jak je to v domovech pro seniory. Jsme tedy rádi, 
že se takové zařízení bude u nás stavět," doplnil Volf.  
Miroslavský domov pro seniory má sloužit zájemcům z širokého okolí. Poptávka o místa bude podle tamní radnice 
velká.  
"Těchto zařízení je stálý nedostatek, o čemž svědčí dlouhodobě enormní zájem o umístění v našem domě s 
pečovatelskou službou. V pořadníků jsou desítky zájemců," dodal místostarosta.  
 
Ve Znojmě začnou stavět už letos  
 
Podle krajského plánu sociálních služeb je péče o starší obyvatele v regionu nedostatečná. Chybí osobní asistenti, 
pečovatelé i místa ve stacionářích a domovech důchodců. Všechny typy služeb by se měly posilovat. Domovy chce 
kraj stavět za peníze z úvěru, který si otevřel u Evropské investiční banky.  
I Znojmo by se po letitých peripetiích mohlo dočkat nových míst pro důchodce. Již letos tam má začít stavba 
nového domova s devětadevadesáti lůžky. Vedení města chce, aby dělníci kopli do země ještě do poloviny roku. 
Výstavba by tak mohla skončit na konci roku příštího.  
Už teď je ale jisté, že ani nový domov zdaleka nepokryje poptávku seniorů po takovém bydlení. Lůžek je totiž v 
podobných zařízeních na Znojemsku výrazný nedostatek a o umístění v novém domově už dnes požádalo na tři sta 
důchodců. "Víme, že až domov otevřeme, bude minimálně dalších dvě stě lůžek chybět," komentoval místostarosta 
města Pavel Balík.  
Na Znojemsku je několik domovů pro seniory, řada z nich však nevyhovuje. Sídlí ve starých zámeckých nebo 
církevních budovách, které se špatně vytápějí a mají nevyhovující zázemí. O stavbě znojemského domova se mluví 
minimálně pět let. Investice dlouho stála kvůli nedostatku peněz.  
Zahájení výstavby má ale nyní umožnit dohoda mezi dodavatelem, radnicí a ministerstvem práce. Konsorcium 
firem původně vyhrálo výběrové řízení s cenou 163 milionů korun. Ta však překročila limit, který ministerstvo na 
vybudování jednoho lůžka dalo. Nyní strany jednají o snížení ceny na 140 milionů korun. "Pak by výstavbě nemělo 
nic bránit," řekl Balík, podle něhož je dohoda blízko. Nový objekt má navazovat na současný domov u městského 
lesíka. Jeho současná kapacita je pětaosmdesát míst.  
 
s využitím ČTK  
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Dotace na sociální služby vzbuzují na jihu Čech obavy 
 
Výše dotací ministerstva práce a sociálních věcí pro letošní rok poskytovatelům sociálních služeb na jihu Čech 
vzbuzuje vážné obavy jak u vedení kraje, tak i u samotných společností a organizací, které služby a péči poskytují. 
"Kraje se 17. ledna dozvěděly, jaké finanční prostředky mají v rámci dotačního řízení pro oblast sociálních služeb k 
dispozici. Jejich aktuální výše pro náš kraj činí na letošek kolem 400 miliónů korun, což je proti roku 2010 přibližně 
o 60 miliónů méně," informoval Právo vedoucí odboru sociálních věcí a zdravotnictví krajského úřadu Petr 
Studenovský. Připomněl, že vedení kraje, zastupitelé i zaměstnanci krajského úřadu opakovaně ministerstvo 
upozorňovali na fakt, že přidělené finanční prostředky pro rok 2011 na zabezpečení sociálních služeb na území 
jižních Čech jsou naprosto nedostatečné.  
"Může dojít k ohrožení poskytování některých sociálních služeb, a dokonce k jejich likvidaci. Bez dostatečného 
množství peněz ze státního rozpočtu není Jihočeský kraj schopen zajistit dostupnost sociálních služeb v souladu se 
střednědobým plánem rozvoje sociálních služeb," konstatovala náměstkyně hejtmana Ivana Stráská (ČSSD).  
Obdobně vnímá současný problém i náměstek českobudějovického primátora Petr Podhola (ČSSD). "Města se 
dotkne finanční redukce od státu v případě domů pro seniory Máj a Hvízdal a Centra sociálních služeb 
Staroměstská. V určitých parametrech i krizových azylových zařízení. Už jsem je informoval o tom, s jakým 
množstvím peněz mohou počítat. Musím říci, že k redukci došlo, věřím, že se nám, byť složitě, podaří odvrátit 
hrozbu, aby došlo k ohrožení jejich chodu," hodnotil stručně situaci městských sociálních zařízení Podhola.  
Pro poskytovatele sociálních služeb je jen slabou náplastí, že pokud má k výši dotace výhrady, může se obrátit na 
ministerstvo. Krajští úředníci, ale i zastupitelé se shodují, že šance na navýšení ze strany ministerstva je minimální. 
Určitou možností, jak alespoň díru v rozpočtu částečně je zalepit, získat na vybrané druhy sociálních služeb 
podporu prostřednictvím krajských grantů.  
O jaké služby půjde, se zájemci dozvědí na webových stránkách kraje. Náměstkyně hejtmana však zdůrazňuje, že 
vyčleněné finanční prostředky z rozpočtu kraje pro tuto oblast nemohou v žádném případě řešit současnou situaci 
výpadku finančních prostředků ze státního rozpočtu.  
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Střediska rané péče jsou ohrožena 
 
Omezení dotací ve službách sociální prevence může způsobit, že střediska rané péče v Praze i středních Čechách 
buď radikálně omezí činnost, nebo ji rovnou ukončí. Ze všeho nejdřív to přinese potíže uživatelům těchto služeb.  
Raná péče je sociální služba daná zákonem. Pracuje se zdravotně postiženými dětmi do sedmi let a jejich rodiči v 
jejich přirozeném prostředí, tedy doma. Je zaměřena na podporu rodiny a vývoje dítěte s ohledem na jeho 
specifické potřeby.  
"Pro rok 2011 jsme na náš provoz u požadovaných 3,553 miliónu korun dostali pouze 1,364 miliónu, tedy jen 39 
procent. To je zhruba jen na pět měsíců provozu. Velmi nás to zaskočilo, protože ministerstvo práce a sociálních 
věcí (MPSV) sice mluvilo o snížení dotací, ale ve výši zhruba deset procent, na což jsme byli připraveni," řekl Právu 
Jiří Kubalík ze Střediska pro ranou péči Praha.  
Podobně jsou na tom i další dvě organizace – Středisko pro ranou péči Tamtam a Diakonie ČCE, které se ranou 
péčí v Praze a středních Čechách zabývají.  
MPSV radikální snížení dotací prý zdůvodnilo tak, že nyní dává přednost jiným než preventivním službám. "To ale 
pro spoustu z nich může znamenat zánik a nevím, jak je pak chtějí obnovit zpět," podotkl Kubalík. Poukazuje také 
na to, že trend nastolený MPSV může způsobit postupné návraty znevýhodněných občanů, tedy i dětí s 
hendikepem, do ústavů.  
Služba je ze zákona poskytována zdarma a klienti si ji sami nemohou financovat. Nyní se všechny tři společnosti 
snaží získat prostředky na svůj chod od soukromých dárců, nevědí ale, zda budou úspěšné. Zrušení rané péče by 
se v regionu dotklo asi dvou stovek rodin.  
"Jak máme vysvětlit rodičům, kteří prožívají v souvislosti s postižením miminka opravdu krušné období, že jim 
požadovanou službu, na kterou mají ze zákona nárok, nemůžeme z finančních důvodů poskytnout," řekla vedoucí 
služby rané péče Diakonie ČCE Alena Kunová.  
 
Regionální mutace| Právo - Praha  
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Lukavec – Rodiče mentálně postižených už se těší na jaro. V březnu získají silného lukaveckého spojence. Je jím 
právě dokončené Centrum sociálních služeb Lada.  
Jak sám název napovídá, rodící se středisko nezapře návaznost na stejnojmenné pacovské sdružení. Rozdíl spočívá 
v tom, že v tomto případě se jedná o příspěvkovou organizaci městyse, která se chystá poskytovat takzvané 
odlehčovací pobyty. "Péče o postiženého v rodinném prostředí je nesmírně časově náročná a vysilující.  
Chceme poskytnout rodičům možnost odpočinku, třeba krátkou dovolenou, případně čas vyřídit si různé 
záležitosti," vysvětlil ředitel lukaveckého centra Hynek Seidl.  
 
Tři týdny prázdnin  
 
Najednou lze ubytovat osm lidí. Sedm z nich může strávit v Lukavci až tři týdny, jedno místo je určené pro 
dlouhodobější, nejvýše však půlroční pobyt.  
Oprava budovy, v níž shodou okolností ještě před pár roky dočasně sídlilo pacovské centrum Lada, stála 19,5 
milionu korun. Sedmnáct milionů dorazilo z evropských fondů, zbytek obstarali Lukavečtí. "Původně jsme zamýšleli 
dům opravit a vypsat výběrové řízení na provozovatele. Pak jsme se ale rozhodli, že budeme poskytovat tuto 
službu v naší režii," odůvodnil lukavecký starosta František Pinkas založení příspěvkové organizace i dozorčí rady. A 
protože oblast sociální péče těžko kdy bude výdělečná, pro letošek vyčlenili z rozpočtu městyse půl milionu korun a 
o příspěvek již požádali i na ministerstvu.  
Nízkoenergeticky upravený pavilon každopádně poskytne ubytovaným veškeré myslitelné pohodlí. Pamatovalo se 
na všechno.  
V rehabilitační koupelně je vana s dvířky, klienti si dopřejí infrasaunu nebo masáž. V další odpočinkové místnosti si 
mohou pohovět v krajně příjemné vodní posteli. Oranžová barva na stěnách značí útulnou jídelnu, bílá pro změnu 
pracovny s keramickou pecí. V každém ze čtyř moderně zařízených pokojíků je chladnička s dvou vařičem a 
nástěnný televizor.  
 
Zájemci by už byli  
 
A první zájemci se již hlásí. "Nemohu říci, že hned prvního března budeme mít úplně obsazeno. Tahle služba 
každopádně má svoje opodstatnění," dodal Seidl. Ředitelka pacovského sdružení Lada Jana Moravcová, která 
ostatně s touto myšlenkou přišla, při včerejším slavnostním otevření střediska jen s úsměvem přikyvovala. "Tahle 
služba nejenže fungovat bude, ona fungovat musí. Všechny ty ženské si potřebují také někdy odpočinout. Poznala 
jsem to sama na sobě," poznamenala s tím, že její dcerka Lada se dost možná stane jedním z prvních lukaveckých 
klientů.  
 
(MICHAL VÍTŮ)  
 
Foto: ODPOČINEK NA VODĚ. Klienti ubytovaní v novém lukaveckém centru budou mít veškeré myslitelné pohodlí. 
V takzvané odpočívací místnosti na ně čeká dokonce vodní postel.  
Foto: Deník/Michal Vítů  
 


